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Egyformán szép minden kor,
Mert mind az életről szól,

Mindegy, hogy idős vagy fiatal,
Csendes, vagy erős a zivatar.

Tisztelettel köszöntjük
szépkorú olvsóinkat
az Idősek világnapja alkalmából.

Szerkesztőség
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Háromszáz éves terv: Duna - Tisza csatorna 

2008. augusztus 30-án a Leader+ Közép-tiszai Turizmus-
fejlesztési Akciócsoport zárórendezvényén tartotta meg a 
Duna - Tisza csatorna konferenciát Rákóczifalva Nagyköz-
ség Önkormányzata és a Rákóczifalváról Elszármazottak 
Baráti Köre.

A téma szakértői, tanárok, professzorok, mérnökök igye-
keztek felhívni a figyelmet a két folyó összekapcsolásának 
fontosságára. Az 1700-as években született meg először a 
csatorna gondolata, 1943-ban törvénybe is foglalták, hogy 
a két folyó között hajózható csatornát kell építeni. A háború 
után, 1948-ban meg is kezdődött a csatorna építése, ám azt 
még abban az évben leállították. Azóta több mint egy tucat-
nyi tervet dolgoztak ki.

A szakmai napon vázolt elképzelés szerint a csatorna 
a nyolcas főút vonalát követné. Dunaújvárostól indulva 
Kunszentmiklós, Tatárszentgyörgy, Nagykőrös mellett elha-
ladva, Tószeg mellett csatlakozna a Tiszába. A torkolat alatt, 
Rákóczifalvánál egy kikőtő épülne, amelynek gazdasági je-
lentősége nem vitatható.

A csatorna nemcsak a hajózást, hanem a vízutánpótlást is 
szolgálná. Európában csak Spanyolországot és a Duna-Tisza 
közét fenyegeti az elsivatagosodás veszélye, ezért nagyobb 
most a megvalósítás esélye, hiszen 50-90 százalék közöt-
ti uniós támogatást is kaphat a terv. A beruházás költségét 
10-200 milliárd forintra becsülik, mely tíz éven belül meg-
térülhet.

(Forrás: Teleki József, Új Néplap)

Régiók közötti együttműködés 

2008 szeptemberében a bolgár Sevlievo, Ljaszkovec, 
Gabrovo települések képviselői tárgyaltak Rákóczifalva 
Nagyközség Önkormányzatának és a Kuruc Hagyományőr-
ző Egyesület képviselőivel.

A találkozón áttekintették a régiók közötti együttműkö-
dés lehetőségeit egy konkrét pályázat keretén belül. A pá-

lyázatot Bulgáriában kell a bolgár partnereknek benyújtani. 
Sikeres pályázat esetén tapasztalatcserére nyílik lehetőség a 
turizmus, kultúra területén; valamint célként jelölték meg az 
országok önkormányzatai közötti együttműködés és az in-
formációs társadalom kiépítését.
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FELHÍVÁS
Tájékoztatjuk tisztelt ügyfeleinket, hogy az új 

magyarország fejlesztési terv,  észak-alföldi operatív 
program pályázati keretében megvalósuló 

polgármesteri hivatal épületének 
akadálymentesítési  munkái  várhatólag 

2008. augusztus 27-től 2008. október 15-ig tartanak.
Az irodák ideiglenes áthelyezéséről, és megközelíté-

sükről tájékoztató táblákkal segítjük az eligazodást.
A kényelmetlenségekért megértésüket kérjük.
                                                  Polgármesteri Hivatal

2008. szeptember hónapban a szervezett eboltások folya-
mán összesen 467 kutya kapott kötelező veszettség elleni 
szérumot, valamint a kötelező féreghajtó tablettát is. A Föld-
művelésügyi Minisztérium 41/1997. (V.28.) rendelet 213. 
§-a alapján minden 3 hónaposnál idősebb ebet veszettség 
elleni védőoltásban kell részesíteni, amelynek elmulasztása 
a kutya elkobzását, valamint köz- és állategészségügyi ve-
szélyeztetés miatt szabálysértési eljárást von maga után.

Amennyiben kutyája már nincs tulajdonában vagy új 
kutya került Önhöz, úgy kérjük, ezt a Polgármesteri Hiva-
talban Nagy Jánosné ügyintézőnél bejelenteni szíveskedjen 
(Tel: 56/889-724).

Rákóczifalván az önkormányzatnak mind a bevételei, 
mind a kiadásai eltértek az időarányostól 2008. első félév-
ében. Ennek oka az egyre csökkenő állami normatívák, el-
számolt pályázati pénzösszegek le nem utalása. 

A költségvetést 62 millió forint forráshiánnyal tervezték. 
Ezt kismértékben enyhítette csak, hogy sikerrel pályáztak az 
önhibáján kívül hátrányos települések támogatására. Ez kö-
zel 28 millió forintot jelentett a nagyközségnek. Ugyanakkor 
a villamosenergia áremelkedés ellentételezésére 3,6 millió 
forintot kapott az önkormányzat. Mindezek hatása azonban 
elsősorban az év második felében jelentkezett.

Az intézmények bevételei időarányosan teljesültek. 
Ugyanígy a helyi adók is. Egyedül a kommunális adónál 
mutatkozik némi elmaradás. Az első hat hónapban ugyanis 
az előirányzat 44 százaléka folyt be az önkormányzathoz. 
Összességében a település bevételei az előirányzat 40,2 szá-
zalékára teljesültek, kiadásai pedig 45, 5 százalékra. 

Az önkormányzat az állami normatívák csökkenését saját 
forrásból nem tudja ellensúlyozni, ezért a második félévben 
szigorúbb gazdálkodás szükséges. Csak a költségvetésben 
betervezett feladatokra lehet kötelezettséget vállalni.

Eboltás

Elmaradó állami forintok

Több bölcsödei csoport
Rákóczifalván júniusban döntöttek a képviselők arról, 

hogy a most kezdődő nevelési évben 6 óvodai és 2 bölcső-
dei csoport indul. Ám azóta megnőtt a településen az igény 
a bölcsődei elhelyezés iránt. Az óvodába 168, a bölcsődé-
be 36 gyermek jelentkezett.  Az utóbbiak elhelyezése a két 
bölcsődei csoportban nem lenne biztosítható. Mindezeket 
figyelembe véve a képviselők legutóbbi soros ülésükön úgy 
döntöttek, hogy az eredetileg tervezett kettő bölcsődei cso-
port helyett 3 indul. Így ugyanis minden kisgyermek elhelye-
zése megoldható. Az önkormányzat nagyon fontosnak tartja, 
hogy minden szülő, akinek munkahelye van vagy dolgozni 
szeretne, meg tudja oldani gyermeke napközbeni elhelyezé-
sét

Ugyanakkor a helyi bölcsődébe történő ellátással később 
a gyermekek helyben történő óvodázására illetve beiskolá-
zásra is nagyobb az esély.

Térítési díjakról döntöttek

Rákóczifalván az önkormányzat határozott az általános 
iskola néptánc szakán a következő tanévre fizetendő térítési 
díjakról. Eszerint az előképző első két évfolyamán (óvoda, 1. 
osztály), illetve azt követően 2. és 3. osztályosoknak 12 ezer 
forintba kerül a szülőknek egy tanév. A 4-7 osztályosoknál és 
a Továbbképző I-IV. -ig a térítési díj ötezer forint. Tovább-
képzőbe jelentkezőknek 18-22 éves korig 12 ezer forintot 
kell fizetniük egy tanévre. 

A szeméttelep rekultivációja

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata jóváhagyta 
a Szolnok-Abony-Szajol-Rákóczifalva települési szilárd 
hulladéklerakói rekultivációjának Önkormányzati Társulás 
Társulási megállapodását, valamint az Alapító okiratát.

Négy település (Szolnok, Abony, Rákóczifalva, Szajol) 
hulladéklerakóinak rekultivációja érdekében az érintett 
önkormányzatok együttes pályázatot nyújtottak be KEOP 
2.3.0. települési szilárdhulladék-lerakóinak rekultivációja 
elnevezésű pályázatra. A pályázat első fordulójában nem 
jogi személyiségű önkormányzati társulások, konzorciumok 
is pályázhatnak, azonban a pályázat második körére ezt a tár-
sulást át kell alakítani jogi személyiségű társulássá.

A társulás alapítása mind a négy érintett település önkor-
mányzati képviselő testületének jóváhagyásával – a társulási 
megállapodás, és az alapító okirat elfogadásával - történhet. 
2008. szeptember 30-ával került benyújtásra a négy település 
együttes pályázata.

2008. Nyolcadik szám
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Megújul a vízvezeték
Rákóczifalván még idén megújulhat a Jókai út vízvezeték-

ének egy része. A Víz- és Csatornaművek Koncessziós Zrt. 
a vezetékrendszer állapotát, a meghibásodásokat tekintve 
első ütemben a Dózsa György út, Vasvári út és Szent László 
király út közötti szakasz felújítására tett javaslatot. A nyomó-
vezeték cseréje 8,5 millió forintra rúg, melyet a koncessziós 
díjból fedez a társaság.

Bursa Hungarica
Rákóczifalva Nagyközség Képviselő-testülete 2008. 

szeptember 11 – i ülésén döntött arról, hogy 2009. évben 
csatlakozik a Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati 
Ösztöndíjrendszerhez. A településnek a csatlakozási szándé-
kát minden évben meg kell újítania.

Jelenleg azok a szociálisan hátrányos helyzetű, felsőok-
tatásban résztvevő és középiskolás fiatalok részesülnek ösz-
töndíjban, akinek a tanulmányi eredménye felsőfokú tanul-
mányok esetén eléri 3,00, középiskolai tanulmányok esetén 
a 4,5 eléri.  

A Bursa Hungarica Ösztöndíj a felsőoktatásban résztvevő 
valamint jelenleg középiskolai tanulmányokat folytató, és 
felsőoktatás rendszerében továbbtanulni szándékozó diákok 
ösztöndíj támogatását érinti. A felsőoktatásban már részt 
vevő hallgatók számára 10 hónapra kerül megállapításra a 
támogatás. Középiskolás esetében a támogatás 3x10 hónapra 
kerül megállapításra, melyet az Önkormányzat minden év-
ben köteles felülvizsgálni.

Az Ösztöndíj három részből tevődik össze: települési ön-
kormányzatok által nyújtott támogatás, megyei önkormány-
zatok által nyújtott támogatás és az intézményi támogatás.

A települési önkormányzatok által nyújtott támogatásnak a 
célja, hogy a szociális támogatási rendszerben azon a szinten 
történjen a döntéshozás, ahol a legtöbb ismeret birtokában 
tudják a rászorultságot elbírálni. A támogatás odaítélésekor 
figyelembe veszik a tanulmányi átlagot is.

A Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata által elbírált, 
és pályázónként megállapított havi (100.- Ft-tal osztható) 
összeget, amely minimum 1.000.- Ft, maximum 10.000.- Ft, 
a megyei önkormányzat tetszőleges összeggel kiegészítheti. 
Az Oktatási és Kulturális Minisztérium a támogatási ösz-
szeget a (települési és megyei) önkormányzati támogatással 
megegyező mértékben kiegészíti.

A 2008/2009. tanévre vonatkozó ösztöndíjpályázatok 
2008. október 1. napján kerülnek kiírásra a Polgármesteri 
Hivatal hirdetőtábláján. Kérjük Önöket, az ösztöndíjjal kap-
csolatban keressék Kupeczki Krisztinát vagy Dérné Elekes 
Mónikát személyesen vagy az alábbi telefonszámokon ügy-
félfogadási időben: 

Kupeczki Krisztina  56/889 – 715
Dérné Elekes Mónika  56/889 – 710

Infrastruktúra-fejlesztés a könyvtárban

A gyalogosok közlekedésbiztonságáért

A Rákóczifalván áthaladó 442-es számú főközlekedési út 
igen forgalmas, a települést „kettészelő” közúton jelentős a 
személyautó és tehergépjármű forgalom. Mivel a közút vi-
szonylag egyenes vonalvezetésű, az áthaladó járművek se-
bessége gyakran a megengedettnél magasabb.

 Az évek óta erősödő lakossági igény alapján az önkor-
mányzat a 442. sz. közút Bartók Béla út – Damjanich János 
út közötti szakaszán gyalogos átkelőhely létesítését szeretné 
magvalósítani. A 442. sz. közút települési szakaszán áthaladó 
nagy sebességű járművek miatt szükséges a rákócziújfalui 
oldalon olyan sebesség csökkentésére figyelmeztető KRESZ 
illetve sebesség jelzést felvillantó berendezés felszerelése, 
mellyel a járművek kívánt sebességcsökkenése elősegíthető.

Éppen ezért Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata 
a „Rákóczifalvi gyalogosok közlekedésbiztonságáért” el-
nevezéssel pályázatot nyújt be a Közlekedési, Hírközlési és 
Energiaügyi Minisztérium (KHEM) megbízásából a Közle-
kedésfejlesztési Koordinációs Központ KHEM Útpénztár ál-
tal meghirdetett országos közutak átkelési, valamint a lakott 
területekhez közvetlenül kapcsolódó szakaszain forgalom 
csillapítására, a gyalogosok védelmének növelésére, a jár-
művek sebességének csökkentésére alkalmas beavatkozások 
társfinanszírozására pályázati felhívásra. 

A projekt teljes költségvetése 1.958.400 Ft, melynek meg-
valósításához az Önkormányzat 2009-ben 391.680 Ft-tal (a 
teljes összeg 20 százalékával) járul hozzá.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata konzorciumi 
tagként részt vesz a Könyvtári szolgáltatások összehangolt 
infrastruktúra-fejlesztése: „Tudásdepó-Express a Szolnoki 
Kistérségben” elnevezésű pályázati projektben. A konzorci-
um vezetője Szolnok Megyei Jogú Város.

A pályázat keretén belül lehetőség van a könyvtárak 
informatikai eszközparkjának bővítésére, a lakosság felé 
elektronikusan elérhető szolgáltatásaik bővítésére. Pályázni 
lehet számítógépes munkaállomásokra, a hozzájuk tartozó 
szoftverekre, olvasói számítógépekre, egyéb informatikai 
berendezésekre. A pályázathoz önerő nem szükséges, vissza 
nem térítendő támogatást nyújtanak.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata, mint a nagy-
községi könyvtár fenntartója vállalta, hogy sikeres pályázat 
esetén legalább 5 éven keresztül fenntartja illetve működteti 
a pályázati beruházás során megvásárolt berendezéseket, 
eszközöket.

2008. Nyolcadik szám



Néptáncegyüttesünk a 
FolkdanceNet/NéptáncHáló 
nemzeti programján

A Rákóczi Néptáncegyüttes két koreográfiát is bemutatott 
a FolkdanceNet/NéptáncHáló program keretén belül 2008. 
szeptember 19-én. A rendezvényen, amely Jász-Nagykun-
Szolnok megye Európa-ünnepéhez kapcsolódik, hat nemzet 
néptáncosai adtak ízelítőt hazájuk hagyományaiból.
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Szeptember 19-én Rákóczifalva Nagyközség Önkor-
mányzatának képviselő-testülete újra Lakossági fórumot 
tartott, méghozzá Rákóczifalva autóbusz közlekedéséről.

A téma fontosságára való tekintettel természetesen a lakos-
ság érdeklődő részvételére számítottak, ami valljuk be őszin-
tén kívánnivalót hagyott maga után. A megszokott arcokon 
kívül igen kevés – a témában érintett – ingázó rákóczifalvi 
tisztelte meg a rendezvényt. Nem így a Jászkun Volán Zrt. 
vezetői, hiszen ők igen szép számban jelentek meg: Sziráki 
Pál vezérigazgató, Menkó Mihály helyi üzletág-igazgató, 
Magyar Béla helyközi üzletág-igazgató és Hajdú Ferenc for-
galomvezető személyében. 

Vezérigazgató úr beszámolt a cég fejlesztéseiről, közeljö-
vőben tervezett beruházásaikról – bár ezek leginkább Szol-
nok várost érintik –. Szó esett Rákóczifalva helyi autóbusz 
közlekedésének megoldásáról. 

Lakossági fórum Rákóczifalva 
autóbusz közlekedéséről

A jelenlévő néhány ingázó hozzászólásával színesítet-
te a programot, közelivé hozva a tényleges problémákat a 
szakemberek számára. Tóth Lajos polgármester úr megfo-
galmazta, hogy jó lenne, ha a különböző településekre eljáró 
rákóczifalvi lakosok maguk közül választanának egy sze-
mélyt, aki tudná az érdekeiket képviselni az önkormányzat, 
de a közlekedési cég felé is. 

A fórumon kiosztott tájékoztató szerint a Jászkun Volán 
Zrt. néhány buszjáratának indulási idejét változtatni fogja, 
ami néhány perces eltérést jelent, ezért nem árt, ha a közle-
kedők figyelemmel kísérik az aktuális menetrendet.       

                                                                                  pbm
(A fórumon a lap felelős szerkesztőjeként vállaltam, hogy 

teret biztosítunk az újságban az ingázók problémáinak fel-
vetésére, valamint a közlekedési társaságnak információ 
közlésére.)

2008. Nyolcadik szám
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A közösség érdekében tevékenykedő ember: Dr. Túróczi Imre
A 2008. évi Döme Napon, mint községi rendezvényen 

adták át az ez évi legjelentősebb díjakat. A kitüntetettek 
között volt településünk alpolgármestere, Dr. Túróczi 
Imre, aki a „Rákóczifalva civil társadalmáért” díjban ré-
szesült. Ennek apropóján sikerült vele beszélgetnem.

pbm – Kedves Imre! Először is 
engedd meg, hogy gratuláljak díja-
zásodhoz, hiszen ehhez társadalmi 
kezdeményezés, javaslattétel kel-
lett. Mindannyian tudjuk, mennyit 
tevékenykedsz önzetlenül a köz 
érdekében. Kérlek beszélj arról, 
hogy milyen érzésekkel vetted át 
ezt a kitüntetést. Gondolom, a Te 
esetedben kizárhatjuk a helyszínen 
történő nagy meglepetést, hiszen 
odaítéléséhez már önkormány-
zati döntés kellett. Tudom, hogy 
szakmai munkád is szerteágazó, 
kíváncsi lennék, hogyan fér bele 
az idődbe a rengeteg társadalmi 
munka. Mik is ezek tulajdonkép-
pen?

TI – Valóban nem ért meglepe-
tés, amikor a nevem mondták ezen 
az ünnepségen, hiszen tudtam róla 
korábban már, mint ahogy azt hi-
szem a legtöbb kitüntetett is érte-
sül róla, mert a döntést követően 
ez már nem titkos.

Úgy gondolom jó is volt, hogy 
eltelt egy kis idő a díj átadása és 
a tudomásomra jutása között. Én 
ezt nagy dolognak tartom, úgy ér-
zem ez a díj egy településről szól, mindenféle udvariasság 
nélkül mondhatom. Meg kell hogy érjen az emberben az 
a tudat, hogy megkapta ezt a kitüntetést. Úgy érzem, ezt 
évtizedek alatt lehet kiérdemelni, nem úgy, mint egy mun-
kahelyi jutalmat. Ehhez, hosszú, kitartó munka kell, bár én 
ezt soha nem munkának tartottam. Ez együtt jár egyfajta 
gondolkodásmóddal, segítőkészséggel, odafordulással 
az emberek felé. Egy kitüntetés olyan dolog, ami vissza-
igazolja az embernek, hogy tevékenységét talán mások is 
megfelelő magatartásnak tartják egy közösségen belül. Ha 
arról, amit teszek a kollektíva úgy gondolja, hogy hasznos 
a számára, akkor az egy visszaigazolás részemre is.

Volt időm felkészülni az ünnepségig, mégis az átadás-
kor küszködtem a gondolatokkal, hiszen nem készültem 
beszéddel. Ha jól emlékszem annyit mondtam, és ma is 
így érzem, hogy ezért a díjért én külön nem tettem semmit, 
úgy éltem, ahogy élni szerettem volna, úgy dolgoztam, 

ahogy dolgozni szerettem volna, nem mentem el bizonyos 
dolgok mellett, mert akkor a lelkiismeretemmel kellett 
volna elszámolnom. 

pbm – Tudom, hogy szakmai munkád is szerteágazó, 
kíváncsi lennék, hogyan fér bele az idődbe a rengeteg tár-

sadalmi munka. Mik is ezek tulaj-
donképpen?

TI – A „Rákóczi Diákjai Alapít-
vány” több mint tíz éve működik, 
én az alapító tagok között voltam, 
anyagiakkal is támogatva azt. Az 
évek során, ha tudomásomra ju-
tott valamilyen lehetőség, soha 
nem mentem el mellette anélkül, 
hogy ne próbáljam meg az alapít-
vány javára fordítani. Szerencsé-
re rajtam kívül sokan voltak így 
vele, ezért tud még a mai napig is 
sikeresen működni. Minden évben 
begyűjtjük az adományokat, az 
1%-okat és minden évben kb. egy 
millió forintot tudunk az iskolára 
fordítani. Sok alapítványnál van 
egy fellendülés, majd lezuhan a 
mélybe, mintha nem is lett volna. 
Abban, hogy ez az alapítvány jól 
működik,  – természetesen mások 
mellett – van szerepem. 

Szervezettől függetlenül is 
próbálok tenni a településért. Ha 
bárhol valamilyen lehetőséget 
látok, akkor megpróbálom nem 
elengedni. Ha elfutnék mellette, 
abból már lelkiismereti kérdést 

csinálnék. 
Az tény, hogy a szakmai munkám szerteágazó, de va-

lahol az is a segítésről szól. Fiatalokkal foglalkozom, és 
az a dolgom, hogy segítsem, támogassam őket. Húsz éve 
tanítok, ez alatt életelememmé vált a segítés. De mondhat-
nám azt is, ha valaki arra kér, hogy segítsek a hitelkérelem 
összeállításában, mert különben nem kapja meg a hitelt, 
akkor sem gondolkozom sokáig, hogy hozzáfogjak e. A fi-
zetségről később esik szó. Nagyon sok helyen elmondtam 
már, hogy én nagyon szerencsés embernek tartom magam, 
mert én soha nem érzem úgy hogy dolgozom, mert élve-
zem azt amit csinálok és mellékesen meg is fizetnek érte. 

Van egy mániám - amin néhányan már nevetnek – ez a 
fák szeretete, ápolása. Ha testületi ülésen jelentkezem, töb-
ben viccesen mondják „gumicsizma, lapát és menjünk fát 
ültetni!”, ők már tudják ezt. De nem csupán ültetek, locso-
lom is a fákat. Volt példa arra, hogy embereket fogadtam, 
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Aki a kisdiákok kezét fogja: Kecskés Istvánné
Kecskés Istvánné Etelka tanító 

néni 2008. augusztus 16-án kapta 
meg a Rákóczifalváért Pedagógiai 
Díjat. A közel 35 éve Rákóczifalván 
tanító pedagógus - aki hosszú ideig 
kolléganőm volt az alsó tagozatban 
-, a betűvetés alapjaira oktatta- ok-
tatja kis tanítványait. Örültem az 
elismerésének, s várakozással   ké-
szültem a találkozásra, hogy most 
e rendkívüli esemény miatt beszél-
gethetek vele.

Etelka, kiszámoltad-e már, hány 
kisdiáknak fogtad a kezét az első 
osztályba lépve?

Az elmúlt 34 év alatt jó néhány-
szor voltam „elsős tanító néni”, aki 
mindenkor majdnem annyira izgult, 
mint leendő kis tanítványai. Csodá-
latos élmény átélni velük együtt az 
iskolába lépés boldog pillanatait, 
kezüket fogva, bátorítva mosollyal, 
megnyugtató szavakkal, hogy egész 
életükben jó emlékként idézzék fel e 
nagyon fontos eseményt. 

Hogyan indult pályafutásod? 
Mikor döntötted el, hogy tanítani 
szeretnél?

Már kisiskolás koromban arról álmodoztam, jó lenne, 
ha kisgyerekekkel foglalkoznék. Az általános iskolában 
Csömöz Mihályné, Jutka néni egyengette az utamat, sze-
rettette meg velem a könyveket, a tanulást és a tanítást. 

Később a gimnáziumi évek alatt 
fogalmazódott meg bennem: ta-
nítani szeretnék.

Milyen emlékeid, állomásaid, 
elismeréseid voltak e majd 35 év 
során? 

Sok-sok érdekes, aranyos 
történet, emlék maradt meg ben-
nem. Ha meglátok egy-egy régi 
tanítványt, felidéződnek a múlt 
egyes mozzanatai. 

Az előzőekben első osztályos 
tanító néniként faggattál. De 
köztudott, hogy az alsó tagozat 
valamennyi évfolyamában ok-
tattam, neveltem a gyerekeket. 
Jelenleg 4-dikes osztályfőnök-
ként magyar nyelv és irodalmat 
is tanítok, párhuzamosan az első 
osztályos betűtanítás mellett. 

Három alkalommal vittem 
tanítványaimat 1. osztálytól 4. 
osztályig. Többször csak a 3. és 
4. évfolyamot. Örömmel tölt el 
tanítványaim sikere, a versenye-
ken való eredményes szereplé-
sük.

Munkám elismeréseként kétszer kaptam dicsérő okle-
velet: 1986-ban: A Magyar Úttörő Szövetségtől az úttörő-
mozgalomban végzett munkámért, 1990-ben: a Művelődési 
Minisztérium dicsérő oklevelét az eredményes munkáért. 

Valamennyi időszakra szívesen emlékszem vissza. 

a sportpálya szélén locsolják a kis fákat, amelyeket előtte 
való napokban a baráti körünkkel ültettünk, mert a lényeg 
nem azon van, hogy egy dolgot elkezdünk, beindítunk, az-
zal folyamatosan törődni kell, kitartóan odafigyelni rá, mert 
igazi értelme így lesz. 

pbm – A közösség érdekében tevékenykedő embernek 
kevesebb ideje jut a családjára. Hogyan élitek ezt meg, mit 
szólnak szeretteid ehhez, hogyan viszonyulnak hozzá?

TI – Igen. Lehet, hogy kicsit sokat vállalok – főiskola, 
vállalkozás, önkormányzat, alapítvány –, lehet, hogy ke-
vesebb is elég lenne, de akkor úgy érezném, hogy valakit 
cserben hagyok. Szerencsémre ezt a környezetem elfogad-
ja. Szánok arra időt, hogy tudjak pihenni: széles körű ba-
ráti társasággal járjuk az országot, évente 3-4 alkalommal, 
akikkel minden évben külföldre is eljutunk. Ebben minden 
korosztály képviselve van. Van, aki hozza a négy hónapos 
kisbabáját, de van hetvenegynéhány éves ember is a bu-

D Í J A Z O T T U N K
szon. Jártunk Ukrajnában, Székelyföldön, Lengyelország-
ban, talán hamarosan eljutunk Rómába is. Nagyon jó együtt 
lenni a csapattal, ezért mindig várjuk a következő alkalmat, 
amikor újra elindul a busz. 

Visszatérve a kérdésre, tényleg nagyon sok időt vesz 
igénybe szerteágazó tevékenységem, de a környezetem jól 
tolerálja és ők is hasonló életszemlélettel élnek mint én, így 
ez nem okoz konfliktust közöttünk. 

Úgy vélem, hogy a településre „bevándorlóknak” kicsit 
nehezebb a falu életébe bekapcsolódni, de amikor idekerül-
tem, igyekeztem minél több embert megismerni, és mindig 
a jobbítás szándéka vezetett. Ma már úgy gondolom egyre 
kevesebben tudják, hogy nem tősgyökeres rákóczifalvi va-
gyok, és ez jó. 

Köszönöm a beszélgetést, további eredményes munkát 
kívánok és ehhez elsősorban jó egészséget!

pbm
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Több igazgató keze alatt dolgoztál, törvényi változások, 

s a rendszerváltás is alakította, formálta az oktatást. Me-
lyik időszakra emlékszel szívesen vissza?

1974-ben kezdtem a pályámat. A kezdő évek sok plusz 
munkát vállalva teltek. Még részese voltam az úttörőmoz-
galomnak, ahol a gyerekek is szívesen tevékenykedtek. Tá-
borozni, kirándulni, sportolni mentünk, mi fiatal nevelők is 
szívesen mozogtunk, kézilabdáztunk. 

Az oktatási-nevelési munka mellett társadalmi életből is 
kivettem részemet: 1980-88 között az iskola szakszervezeti 
titkára, illetve „főbizalmija” voltam.

Voltak évek, amikor szakköröket szerveztem (irodalmi, 
anyanyelvi, könyvtári), különböző rendezvényeken adtunk 
műsort, vagy 1-2 tanuló felkészítését vállaltam (versmon-
dás) a különböző programokra. 

Munkád mindig lelkiismeretesen és szakszerűen végez-
ted, végzed, ezt bizonyítja tanítványaid helytállása, sikereik. 
A sok tapasztalat mellett milyen továbbképzések segítették 
a szakmai munkád színvonalát?

Mindig megragadtam a lehetőséget az önképzésre:
1982.: Beszédművelés- speciális tanfolyam

1983.: Osztályfőnöki speciális tanfolyam
1989, 90, 91, 92: NYIK nevelési programra  felkészítő 

tanfolyam
1998.: Irodalmi művek elemzése
1999.: „Sindelar-Zsoldos” program 1. tanfolyam
2000.: Gyakorlati pszichológia a pedagógiai munkában
2001.: Tanulási zavar, veszélyeztetettség, a vele össze-

függő magatartászavarok korai felismerése. 
Milyen további terveid, céljaid vannak?
Szeretnék még jó néhány évig a kisgyerekekkel fog-

lalkozni. Még jobban megérteni az ő kis világukat. Mind-
egyikből a legtöbbet kihozni. Ezt mind nagy-nagy gyerek-
szeretettel, ahogy eddig tettem. 

Az Emléklap, melyet a Döme-napi rendezvényen vehet-
tél át, a legméltóbb szavakkal fogalmazza meg az éveken 
keresztül benned élő pedagógiád: „… a rákóczifalvi álta-
lános iskolában végzett több mint három évtizedes tanítói, 
osztályfőnöki munkájáért, melyet mindig nagy odaadással, 
elhivatottsággal, legjobb szakmai tudása szerint, a tanulók 
érdekeit szem előtt tartva végzett és végez a mai napig is.”    

A díj átvételekor milyen gondolataid, érzéseid voltak?
Nagyon jól esett ez az elismerés. Arra gondoltam, a to-

vábbiakban is ugyanolyan vagy még nagyobb odaadással 
fogom végezni munkámat. 

A gyűrűt pedig, melyet az oklevéllel kaptam azóta is 
örömmel hordom.

A pedagógiai munka szinte kitölti napjaidat. Mindezek 
mellett milyen tevékenységet végzel szívesen?

Túl sok szabad időm nem marad. Az otthoni, háztartási 
feladatok háttérbe szorulnak. Szeretek olvasni, logikai rejt-
vényeket, feladványokat megoldani. Szeretném az olvasás 

megszerettetésére nevelni valamennyi kisdiákot. 
Szívből gratulálok az elismerésedhez. Kívánom, hogy to-

vábbi céljaid eléréséhez legyen jó egészséged, sok energiád 
és sok ügyes tanítványod!

K.G.

Bajnóczky István úrral készülő riportunk 
a következő lapszámunkban jelenik meg.
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2008 évben Rákóczifalva Képviselő testülete Nász Mar-
git asszonynak adományozta a „Rákóczifalváért Szociális 
Díjat”, a mozgássérültek és a fogyatékkal élő emberek 
életvitelének, életkörülményeinek javításában végzett ki-
magasló szakmai és humán tevékenységéért, a szociális 
jellegű önkormányzati feladatok megvalósításában kifej-
tett önzetlen segítéséért.

A díjazás kapcsán beszélget-
tünk.

TPE Margitka! Szívből gra-
tulálok az elismert munkádhoz! 
Oszd meg légy szíves az olva-
sókkal, milyen tevékenységeket 
végzel, amelyeket ebben a díjban 
ismertek el!

NM  Elsősorban a foglal-
koztatás terén segítettem, úgy a 
mozgássérült, fogyatékos embe-
reknek munkahelyet találni, mint 
a vállalkozókat, hogy munkahe-
lyet teremtsenek. Ahhoz, hogy 
egy vállalkozás vagy egy vállalat 
foglalkoztatni tudjon megválto-
zott munkaképességű embere-
ket, a telephelyet akkreditáltatni 
szükséges. A munkahelyterem-
téshez és a munkahely megtar-
tásához pályázat írással tudtam 
segítséget nyújtani.  A mozgás-
sérültek helyi csoportját főleg 
információnyújtással segítem. 
Az Esélyegyenlőségi Napokon 
megrendezésre kerülő fórumok-
ra igyekeztem politikusokat és 
szakembereket meghívni, hogy a 
csoport tagjai tájékozottak legye-
nek. Általában a csoport levelezése is nálam folyik, hiszen 
nincs a Mozgássérültek helyi csoportjának számítógépe. 
Nagyon szeretném, ha mielőbb tudnánk szerezni, vagy kap-
nánk egyet adományba.

Meghatott és nagyon boldog voltam, amikor átvehettem 
ezt a díjat. Nem rákóczifalvi születésű vagyok, nyolc éve 
lakom itt, de eddigi életem során itt érzem otthon magam.

TPE Margitka! Kutakodhatunk egy picit a magánéleted-
ben is? Hol jártál iskolába? Már gyermekként szembesül-
nöd kellett a negatív megkülönböztetéssel, amit a fogyatékos 
embereknek sajnos sokszor el kell viselni?

NM Iskoláimat Kaposváron, Békéscsabán végeztem, 
MÁV Leánynevelő Intézetben laktam. Nem szegregált 
iskolába jártam, hanem az egészségesekkel kerültem egy 
osztályba. Osztálytársaim amiben tudtak segítettek, vitték a 

táskámat, előzékenyek voltak velem, és soha nem maradtam 
otthon egyetlen kirándulásról sem. Akkor még nem voltam 
kerekes székes. Később műszaki iskolába jártam, de a mai 
napig szívesen tanulok. Ötven évesen szereztem meg a szo-
ciális gondozó-szervező felsőfokú szakképesítést, mert a 
munkámhoz szükségesnek tartottam. 

TPE Mi mindent csinálsz, 
milyen szervezetek munkáiban 
veszel részt?

NM Idén leszek 58 éves, és 
annak ellenére, hogy súlyosan 
fogyatékos vagyok, még nem 
voltam munkanélküli. Jelen-
leg egy pápai KHT-nál vagyok 
szaktanácsadó.  Tagja vagyok a 
Fraternitasnak, ez testvériséget 
jelent, és egy laikus mozgalom. 
Az igazságtalanságok és kire-
kesztettségek világában részt 
vállal a beteg és sérült emberek 
méltóságának védelmében. Meg-
különböztetés nélkül fordul min-
den beteg és sérült személy felé. 
Tagja vagyok még a Kamilliánus 
Családnak (Betegek szolgálói). 
A rendet Lellis-i Szent Kamill 
(1550-1614) alapította, a pápa 
ezt jóváhagyta, mint a betegekért 
és haldoklókért fáradozó lelki 
gondozó és ápoló rendet. Eze-
ken túlmenően kuratóriumi tagja 
vagyok a Bice-Bóca Alapítvány-
nak, mely a fogyatékossággal 
élő fiatalokért, és az őket nevelő 
szülőkért fáradozik. Ezek mellett 
az állandó munkák mellett sze-

rencsére sűrűn kapok felkéréseket előadások megtartására, 
pályázatok írására, zsűrizésre stb. A héten kaptam egy  meg-
bízatást a Békés Megyei Mozgáskorlátozottak  Egyesülettől 
esélyegyenlőségi programkoordinátori feladat ellátására, 
mely a fogyatékosokat ért diszkrimináció ellen tesz lépése-
ket. És persze tagja vagyok a szociális bizottságnak is itt 
Falván.

TPE Légy szíves, lassabban diktáld, mert ezt még írni 
is sok! Hogy lehet ennyi feladatot ellátni a helyzetedben, 
mindenhol helyt állni, a legreménytelenebb helyzetekben is 
segíteni próbálni?

NM Emberekkel foglalkozni, nekik segíteni, a legna-
gyobb dolog a világon. Egy szociális szakembernek nagyon 
fontos, hogy tudja, az emberek nem a munkájának a tárgyai, 
hanem az alanyai. Segíteni csendesen, észrevétlenül kell, ha 

Ahogyan mindannyiunknak gondolkodni kellene!
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lehet. A mozgássérültek és a fogyatékossággal élő emberek 
életvitelének, életkörülményeinek javításában a segítés főleg 
azt jelenti, hogy abban segítsek, ami alapvetően megilleti 
őket. Legnagyobb gondnak még ma is az információ hiányát 
látom. Az emberek nincsenek tisztában jogaikkal, nem isme-
rik a jogszabályokat, nem tudják mi jár nekik, mit lehetne 
igénybe venni azért, hogy egy kicsit jobban, akarom monda-
ni állapotuknak megfelelő, méltó életet éljenek. Ahhoz, hogy 
egy fogyatékos ember önálló, önrendelkező életet éljen, mint 
mondjuk én, ahhoz a környezetét, a gondolkodásmódját is át 
kellene alakítani. Felháborít, hogy nálam sokkal jobb fizikai 
állapotban lévő emberek szociális intézményben élnek már 
aktív korukban is, olyanokra gondolok, akiknek egyik lába 
amputált, vagy fél oldala bénult, hiszen ők még képesek len-
nének önálló életre.

TPE Mit lehet tenni? 
NM Tudatosítani kell a fogyatékos emberekben, hogy mit 

is jelent az, hogy én rendelkezem saját életemről. Én döntök 
magamról, még ha rosszul is, nem más. Nagyon sok felnőtt 
fogyatékos sorstársamnak még ma is a szülő készíti ki és 
mondja meg, milyen ruhát vegyen fel, mit tegyen, vagy ne 
tegyen. Telnek a napok és így elvannak, belekeseredve a 
világba, és nagyon sajnálják magukat, amiért ilyen sors ju-
tott nekik. Irigylik, akik járni tudnak. Az, hogy a fogyatékos 
embereket a társadalom hogyan fogadja el, a fogyatékos em-
bereken is múlik, hiszen nekik is lépniük kell saját sorsuk 
javításáért. Az életkörülmények javulása viszont csak akkor 
lehetséges, ha megfelelő képzésben és foglalkoztatásban 
van részük. Nagyon fontos a munka. A munka visszaadja 
az ember önbecsülését, az érte kapott jövedelem segíti az 
önállósulást. Az önálló élet sokkal többe kerül, hiszen én 
nem ott vásárolok, ahol leárazás van, hanem ahová be tudok 
jutni, amelyik közel van hozzám. Költséges a közlekedés, 
pénzbe kerül az is, ha segítő személyt alkalmazok azoknál a 
feladatoknál, amelyeket nem tudok elvégezni, pl. a takarítás. 
Azért azt is el szeretném mondani, hogy itt Rákóczifalván 
az Önkormányzat az utóbbi években nagyon sokat tett a fo-
gyatékos emberek érdekében. Az akadálymentesítést minden 
település megirigyelheti. Számomra az is példaértékű, aho-
gyan a civil szervezeteket segíti, és nem szeretném kihagyni, 
hogy 32 fő megváltozott munkaképességű ember részére 

munkahely létrehozását segítette.
TPE Honnan van ennyi erőd?
NM Kérdezted, honnan van ennyi erőm? Nagyon szere-

tem az embereket, és fontos számomra, hogy segítsek nekik, 
hiszen még ma is a lehetőség korlátai között élünk.  A beteg 
és sérült személyeknek nagy szükségük van a segítségre, 
legalább addig, amíg önmagukat, helyzetüket el nem fogad-
ják, saját életüket önállóan kézbe nem veszik, amíg magáért 
és másokért nem képes felelősséget vállalni. Amikor valaki 
ezt az utat bejárja, képes lesz bármilyen munkavégzésre, 
nem érzi többé elesettnek magát, kissé kinyílik előtte az élet, 
ismét boldog lesz, s tudom, hogy ennek hozzásegítéséhez 
sikerült hozzájárulnom, akkor én még boldogabb vagyok, 
mint az, akinek ez sikerült. 15 évig voltam a megyei moz-
gáskorlátozottak egyesületének vezetője. Ez alatt az idő alatt 
nagyon sok szívszorító esettel találkoztam és tapasztaltam, 
hogy egyik kilátástalanabb volt a másiknál, de ez nem csüg-
gedést váltott ki belőlem, hanem a segítségnyújtás érzését. 
Amikor az ember ilyen reménytelen helyzetekkel szembesül, 
és látja, hogy másokra az élet a sajátjánál sokkal keményebb 
sorsot adott, akkor lecsendesedik, és örül, hogy csak annyi 
baja van.  Megváltozik az ember értékrendje. 

TPE A mai világban az ép emberek nehéz élethelyzetek-
ben feladják sorsukat.  Ha belegondolnának, hogy az élet-
ben a legnagyobb dolog az, ami számukra adott, látnak, 
hallanak, mindent megértenek és tudnak futni, lehajolni, 
tapsolni…. ezért nem is szabadna, hogy hiányozzanak, extra 
dolgok. Mindabból, amiket elmondtál, erőt kellene meríteni, 
megszívlelni, mélyen elgondolkodni. Önvizsgálatot tartani, 
milyen a viszonyunk a fogyatékos emberekhez, észrevétlenül, 
akaratlanul diszkriminálunk-e, segítünk-e szükség esetén 
annak, akinek erre szüksége lenne, meglátjuk-e mások fáj-
dalmát vagy saját gondjaink hálója mögött idő szűkében, 
mardosó lelkiismeretünket elnyomva éljük saját életünket. 
Kiemelkedő példák élnek közöttünk, ilyen Nász Margitka is, 
akinek önzetlensége, segíteni akarása, humanitása megindí-
tó, köszönetre méltó. Úgy gondolom a díj adományozói is ezt 
látták meg, és értékelték az elismerés odaadományozásakor. 
Kívánok Neki még sokáig jó egészséget, számos szép felada-
tot, amelyekben emberi kincseit kamatoztathatja. 

                                                                     TPE
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Tisztelt Lakosok!
2008. október 12-én (vasárnap) 7-9 óra között a Kossuth út 

és környékén áramszünet lesz. Megértésüket köszönjük!
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D Í J A Z O T T U N K

U.K.R.: Több alkalommal készítettem 
már riportot Bíró Anitával, ez az alkalom 
azonban kicsit különbözik a többitől. A 
Döme-napon kitüntetést kapott a Gülbaba 
rózsái elnevezésű táncegyüttes.

B.A.: Nagyon meglepődtem és igen jól-
eső érzés volt. Ezúton is meg szeretném 
köszönni – valamennyiünk nevében -, hogy 
ilyen nagyra értékelték a munkánkat.

U.K.R.: Szinte alig van olyan összejöve-
tel a Varsány Közösségi Házban és a Sportcsarnokban, ahol ne szerepelne a produkciótok.

B.A.: Örömmel vállaljuk a felkéréseket. Nagy szeretettel fogadnak bennünket. Látni az 
emberek szemében, hogy tetszik nekik a műsorunk.

U.K.R.: Ez valóban így van. Egy másik fontos dolog. Nyár eleje óta tanítod is a hastánc 
művészetét. Rövid szünet után, most ősszel újra indult.

B.A.: Igen, többen fordultak hozzám azzal, hogy szeretnék megtanulni ezt a táncot. Van 
pár hűségesen eljáró leányka, asszony, és mondhatom, nagyon ügyesen elsajátítják ezt a köny-
nyűnek alig mondható mozgást.

U.K.R.: Túl az alakformáláson – ami szemmel látható – a ritmus és a zene igen szép ösz-
szefonódása.

B.A.: A keleti zene dallamvilága kicsit más, kicsit szokatlan, de igen látványos. Elsősorban 
a lágy és mégis ütemes zene az, ami vonzza az embereket. Ehhez társul még a tánc, amely a 
zenéhez hajlik és simul

U.K.R.: Nagyon szépek a ruháitok.
B.A.: Köszönöm, hogy így látod. Ezeket mi magunk, illetve édesanyám ügyes kezének 

köszönhetően készítjük. A ruhák igen sokba kerülnek, így nehéz őket beszerezni. Jelenleg 
folyik éppen a ruhák felújítása, új ruhák készítése, pótlása. De ezt te is tudod.

U.K.R.: Ebben tudásom szerint én is próbálok tevékenykedni. Jelenleg hány főből áll a kis 
csoportod?

B.A.: A kicsi négy főből, a szokásos felállításban. A kibővített csapat is főleg családtag-
okból áll.

U.K.R.: Gondolom, felkérésekből továbbra sincs hiány?
B.A.: Hála Istennek, nincs. Az idő az, amit kicsit másképpen kell majd beosztanunk. A 

gyermekeim már középiskolások, így sokszor hozzájuk is kell igazodni. De megoldjuk.
U.K.R.: Kívánok további munkátokhoz nagyon sok sikert és jó egészséget. Köszönöm szé-

pen a beszélgetést.
B.A.: Én is köszönöm.                                                         Urbánné Kelemen Rózsa

Gülbaba rózsái

2008. Nyolcadik szám
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I S KO L A

2008. a reneszánsz éve. Iskolánk a nyáron egy hétig kí-
nálta az „újjászületés” lehetőségét a reneszánsz tábor prog-
ramjaiban. 2008. július 7-től 11-ig elmélyedhettünk Mátyás 
király tanításaiban, korhű ékszereket, ruhákat, kellékeket 
készítettünk nagymamák segítségével, majd korabeli élőze-
nére reneszánsz táncot tanultunk. A településen kocsikázva 
az elegáns öltözékben Horváth Feri bácsi hintójáról inte-
gethettünk az érdeklődőknek. A hét közepén a nyári meleg-
ben a tiszaföldvári strandon frissültünk fel. Természetesen 
kipróbáltuk az étkezést reneszánsz módra, amelyből csak 
az evőeszközök hiányoztak. Szó szerint mind a tíz ujjunkat 
megnyaltuk. A gyerekek fő tevékenysége, a játék sem hiány-
zott, hiszen folyamatosan kisebb csoportokban mérték össze 
ügyességüket és erejüket. 

Számomra nagy élmény volt ízelítőt nyerni ennek a kor-
nak a hangulatából. Jó volt együtt legalább egy hétre „újjá-
születnünk”! Köszönöm a gyerekek aktivitását és kollégáim 
lelkes, kitartó munkáját.

  Csehné Jakab Anna
Segítő kollégáim: 
- Vadász Istvánné
- Hernek Istvánné
- Kecskés Istvánné
- Kiss Viktória

Reneszánsz tábor a reneszánsz évében

Természetesen a balatoni nyaralás múlandóságáról 
sajnálkozom. Öt Rákóczifalván élő gyermek Balaton-
szepezd-fürdőn töltött nyaralásáról, július 14-től 21-ig. 
Kis csapatunk név szerint: Hegedűs Hajnalka, Kincses 
Dorina, Papp Vanda, Bozsó Áron és Kovács András ta-
nulók, Bozsó Andrea tanító. Már az utazás sem volt iz-
galmaktól mentes. Egyre nagyobb szél, gyülekező vihar-
felhők, lehűlő levegő kísért bennünket a Dunántúlig, ahol 
hatalmas felhőszakadásban folytathattuk utunkat. Kora 
délután érkeztünk meg a Szolnoki Gyermek- és Ifjúsági 
Alapítvány táborába, ahol némi ismerkedés és berendez-
kedés után semmiféle időjárási fenyegetés és viharos hul-
lámok el nem tántorítottak bennünket a Balaton birtokba 
vételétől.

Talán megszelídítettük lelkesedésünkkel a Magyar 
Tengert, mindenesetre az elkövetkező napokban barát-
ságosabb, szelídebb arcát mutatta felénk. Sok élménnyel 
ajándékozott meg bennünket ez a hét; sétahajóztunk, 
Balatonbogláron strandoltunk, hosszú sétákat tettünk 
Révfülöpön, éjszakai fürdést (és riogatást) rendeztünk, 
és természetesen rengeteget fürödtünk, strandoltunk, 
úsztunk, pancsoltunk tengerünkben. Új barátságok szü-
lettek a táborban nyaraló gyerekekkel, Marika nénivel, 
(gondnok néni), Rózsika nénivel (élelmezésvezető). Sok-
sok finomsággal kedveskedtek, ami jól jött a fürdés után 
mindig éhes kis csapatnak.  Hétfőn sok élménnyel és a 
viszontlátás izgalmával érkeztünk épségben, egészségben 
haza.

Köszönetet mondunk ezúton támogatóinknak, akik 
nélkül nem valósulhatott volna meg ez a nyaralás: 
Iváncsik Imre országgyűlési képviselő úr, Szurgyi Mi-
hály úr a helyi MSzP szervezet vezetője és a helyi szerve-
zet, az Önkormányzat és a Falugondnokság támogatását 
élvezhettük.

Köszönjük szépen minden támogatónknak!
Bozsó Andrea tanító

Kár, hogy elmúlt…

- Köves Éva
- Németh Borbála
- B. Tóth János
- Kovács József

2008. Nyolcadik szám
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ÉLJ EGÉSZSÉGESEN!

Hétfő: 
17-18 óra: kick-box aerobik
18-19 óra: jóga

Kedd:
18-19.30 óra: alakformáló hastánc

Szerda:
15.30-16.30 óra: Dalma Dance Klub
18-19 óra: kick-box aerobik

Péntek:
18-19 óra: kick-box aerobik

További információ és jelentkezés
Jóga: Szakali Józsefné 20/2056-345
Hastánc: Bíró Anita 20/56-99-479
Dalma Dance Klub: Timár Csaba 
70/942-1365

Tornázz, mozogj a Varsány Közösségi Házban (is)!

„GYERE 
ÉS TÁNCOLJ!”
Magyarország legnagyobb 

táncklubja, a Dalma Dance Klub 
az ország huszonöt településén 
több mint ezer táncossal műkö-
dik. A klub rákóczifalvai tagoza-
ta 5 és 22 év közötti fiatalokat vár 
tagjai közé. Divattánc, showtánc, 
hip-hop és formációs tánc, hogy 
csak néhányat említsünk azon 
táncműfajok közül, amelyeket 
megtanulhatnak a táncosok. Az 
edzéseket Timár Csaba tartja 
minden szerdán 15.30 órától 
16.30 óráig a Varsány Közösségi 
Házban (Szabadság tér 10.). A 
tanuláson túl fellépési és ver-
senyzési lehetőséget is biztosít 
a klub, amely saját DDC-s ruha-
kollekcióval is rendelkezik.

További információ: 
70/942-1365, www.dalmadance.hu

2008. Nyolcadik szám
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Néhány évvel ezelőtt a kultúráért felelős minisztérium 
és néhány jó diplomáciai érzékkel, valamint a témára való 
komoly rálátással rendelkező zenész munkája nyomán lét-
rejött a PANKKK. Szó sincs semmi állami tarajhivatalról 
vagy hasonlóról, a mozaikszó a Program a Nemzeti Kortárs 
Könnyűzenei Kultúráért címet takarja.

A PANKKK alapkoncepciója:
Mindenek előtt fontosnak tartja pontosítani a program 

nevében is használt „könnyűzene” kifejezést: a PANKKK-
ban érintett műfajok köre igencsak széles: a pop, rock, metal, 
elektro, world, folk és jazz irányzatok (és ezek tetszés szerin-
ti keverékei) is ide tartoznak. Szintén fontos kiemelni, hogy 
a PANKKK az élőzenére helyezi a hangsúlyt, és elsősorban 
az élő produkciókat támogatja.

A fejlesztés legfontosabb irányai:
- a vidéki klubélet, a klubkoncertek támogatása, elsősor-

ban saját dalokat játszó , amatőr zenekarok fellépési lehető-
séghez juttatása

- infrastrukturális fejlesztések elősegítése
- a lemezkiadás (elsősorban az első lemezek és szerzői 

kiadású lemezek) támogatása
- a komplex tehetségkutatás és –gondozás elősegítése
- a hazai zenék strukturált exportjának megalapozása
- a professzionális menedzsmentek és szervezőirodák lét-

rejöttének elősegítése
- a hazai zenék médiajelenlétének elősegítése
- a zeneipar működésének jogszerűvé tétele
Az idén a Varsány Közösségi Ház is részt vesz a prog-

ramban: klubkoncertek támogatására illetve infrastrukturális 
fejlesztésekre, koncerthangosítás beszerzésére használhatjuk 
fel a pályázati úton elnyert 1,1 millió forintot.

Ebben az évben a következő koncertek valósulnak meg 
PANKKK támogatással:

- Október 24., péntek:
Parklife
Prestige (Joe Satriani cover band)
- November 8., szombat:
   October (www.october.hu)
- November 29., szombat:
  Mirodam (www.mirodam.cwi.hu)
  Ideglelés (www.idegleles.hu)
  ChiliConCarne (Red Hot Chili Peppers cover band)
- December 12., péntek:
  Prosectura (www.prosectura.hu)

2008. Nyolcadik szám
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A Döme Napi Vigasság 
nem valósulhatott volna meg 
nélkülük
A macigyűjtemény tulajdonosa:
1. Balázs Antal
A játszóház háziasszonyai:  
1. Tóth Istvánné
2. Hellenpach Rozália
3. Zala Ádámné
A mindenes segítők:
1. Bagi Gyula
2. Ruskó Zsolt
Akik fáradhatatlanul adták 
az információt:
1. Nászné Mácsai Anita
2. Nagy-Boross Éva 
Akik a macikat regisztrálták:
1. Békési Réka
2. Békési Vivien
3. Bíró Anita
4. Bíró Tibor
5. Bíró Tiborné
6. Bozsó Andrea
7. Frankó Györgyné
8. Kiss Nikolett
9. Kelemen Ernő
10. Versitz Ferencné
11. Hegedűsné Tóth Judit
12. Fábián Erika
13. Fábián Andrea
14. Fábián Fiona
15. Rigóné Timi
16. Katona Mihály
17. Szénásiné Mariann
18. Szénási János
Akik a nehezebb végét is megfogták:
1. Barabás István
2. Antal Sándor
3. Méhesi István
4. Szécsi Zoltán
5. Király Tibor
 A fellépők gardedámja:
1. Turóczi Annamária
A tisztaság őrzői: 
1. Tóth Béláné
2. Sebestyén Sándorné
A nagylelkű fogatosok:
1. Mészáros József

VOLT EGYSZER
EGY DÖME-NAP
Egyszer volt, hol nem volt, volt egy-

szer egy macigyűjtemény.
Egyszer csak ezek a játék mackók 

megihlettek néhányunkat.
Aztán megszületett az ötlet, a rendez-

vény ötlete.
Aztán végiggondoltuk, mit is szeret-

nénk ezen az augusztus 16-ai napon csi-
nálni. És összeállítottuk a programot.

Aztán a programelemek mellé felelő-
söket neveztünk meg. Volt, aki a macik 
regisztrálását fogta össze, s volt, aki a 
gyermekeknek szóló programokat.

Aztán ezek a felelősök segítőket ke-
restek maguk mellé. Sokat.

Aztán felkértük a közreműködőket: a 
táncosokat, zenészeket, lovasokat…

Aztán felkértük a közreműködők köz-
reműködőit.

Aztán megterveztük, hogyan nézzen 
ki a rendezvény helyszíne, a Szabadság 
tér.

Aztán dekorációt kunyeráltunk.
Aztán segítséget kértünk, hogy elhoz-

hassuk a dekorációt.
Aztán végiggondoltuk, miről szeret-

nénk informálni a nagyérdeműt.
Aztán felkértük azokat, akik szolgál-

tatták az információt.
Aztán benépesítettük a Szabadság 

teret. Felállítottuk a világot jelentő desz-
kákat. Mini horgászparadicsomot készí-
tettünk.

És volt, aki mindehhez anyagi támo-
gatást szerzett.

Voltak, akik mézes sütivel, és voltak, 
akik lóval és hintóval járultak hozzá a 
rendezvény sikeréhez.

És voltak, akik a dolgok nehezebb 
végét fogták meg.

És voltak, akik a tisztaságot biztosí-
tották.

És voltak, akik két nap és két éjjel 
ügyelték a biztonságunkat.

És mindezt tették szívvel, lélekkel és 
önzetlenül, hogy megvalósulhasson a 
Döme Napi Vigasság.

Köszönjük!
Császiné Csáti Réka

2. Kiss János
3. Simon György
Akik a biztonságra ügyeltek:
1. Nagy Vilmos polgárőr
2. Mezei Attila polgárőr
3. Katona József polgárőr
4. Jámbor Sándor polgárőr
5. Zsíros Tibor polgárőr
6. Mézes Emil körzeti megbízott
7. Szőke Béla körzeti megbízott
 A Macimúzeum tárlatvezetői:
1. Retter Erzsébet
2. Ulviczki György
3. Hajagos Lászlóné
4. Hajagos László
5. Forgó Józsefné
6. Nagy Tímea
7. Papi Bernadett
 A lavórhorgászat mesterei:
1. Balogh Győző
2. Holló Jánosné
3. Komárominé Kovács Katalin
4. Papp Istvánné
5. Ruskó Miklósné
6. Soós János
 Akik az egész csodálatos napot 
megörökítették fényképen, 
videón, hangfelvételen:
1. Papp Imre
2. Bede Judit
3. Szűcs O. Zoltán
4. Urbánné Kelemen Rózsa
 Akik csuda finom mézes 
sütiket sütöttek:
1. Együtt Egymásért 
Rákóczi Klub tagjai
 A gyönyörű tuják kölcsönzője:
1. Zajzon Dénesné
 Akik műsorukkal elkápráztatták 
a nagyérdeműt:
1. Tímár Csaba és 
a Dalma Dance Klub táncosai
2. Bíró Anita és a Gül Baba Rózsái
3. Kovács József és 
a Rákóczi Néptáncegyüttes
4. Hőnyiné Nagy Erzsébet
5. Novák Gyula és a Rákóczi Lovasai
 És akik mindezt megköszönik, 
a főszervezők:
1. Császiné Csáti Réka
2. Mondi Viktor

2008. Nyolcadik szám
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Az idei Mackónapon ismét Barátok közt szereplők láto-
gattak el községünkbe, ezúttal a Mátyás Tildát alakító Szabó 
Erika és a Szloboda Kristófot alakító Kollárik Rezső volt a 
vendég a mackók gyűrűjében. Erika mint rangidős, Rezső 
pedig, mint az „új kedvenc” szerepében jelenik meg az 
emberek között, a lényegen azonban semmi nem változtat: 
töretlen a sikerük. Az immáron 10 éve futó sorozatról, és a 
színészek terveiről beszélgettünk egy gyors zápor után, amit 
ők sem úsztak meg szárazon…

Rögtön azzal kell kezdenem, hogyan tetszik nektek a ren-
dezvény és a múzeum?

Erika: Nagyon szép minden és nagyon érdekes, már kör-
bementünk délelőtt a múzeumban. Nem tudtam, hogy minél 
több macit kell hozni, így csak egyet hoztam, amit fel is aján-
lottunk, egy nagyon aranyos kislány kapta meg. Ha tudom, 
akkor tudtam volna többet is hozni.

Rezső: Én pedig csak azt tudtam, hogy plüss állatot kell 
hozni. Macit végül is nem sikerült hoznom, de nálam két 
plüss állat is volt. A múzeum pedig nagyon komolyan van 
berendezve.

Elkerülhetetlen, hogy a Barátok köztről kérdezzelek tite-
ket. Hogyan és mikor kerültetek a sorozatba?

Rezső: Január óta vagyok a stáb tagja, ekkor kerültem 
Kristóf szerepébe. Tavaly ősszel volt egy szereplőválogatás, 
amire elmentem, majd visszahívtak egy újabbra, végül en-
gem választottak ki erre a szerepre.

Erika: 6 évvel ezelőtt kerültem a Tilda szerepébe, a vá-
logatás akkor a teljes média előtt zajlott, így teljesen más 
helyzetben voltam, mint a többiek. Magyar televíziózás tör-
ténetében először fordult elő, hogy egy megszokott karak-
tert alakító színészt egyszerűen lecserélnek, és folytatódik 
minden ugyanúgy tovább. Kíváncsian és izgatottan vártam a 
visszajelzéseket, nem tudtam, mire számíthatok.

Biztos sokszor megkérdezik tőletek, de azért én kíváncsi 
vagyok, hogy ti miben látjátok a sorozat sikerét?

Erika: Egyébként nem is kérdezik olyan sokszor…
Rezső: Úgy gondolom, hogy egy nagyon komoly csapat 

dolgozik a sorozaton, ahol nagyon jó forgatókönyvírók van-
nak. Ez az alapja, hiszen úgy szólnak az emberekhez, a kö-

zönséghez, hogy az érdekelje őket. Valószínűleg jó munkát 
végeznek, hiszen még mindig rengetegen nézik a sorozatot.

Erika: Amit Rezső mond, ez az egyik ok, a másik pedig 
szerintem az, hogy nagyon jó időben indult a sorozat. Az 
indulásnál kapott egy évet, konkurencia pedig nem volt. Ez 
ma már nem kivitelezhető: nagyon éles a verseny a nagyobb 
nézettségért, ha valami nem megy, az hamar lekerül a kép-
ernyőről. Így nem kap túl sok időt a bizonyításra. A Barátok 
köztnél jó volt az időzítés.

Gondolom a sorozat mellett kaptok más ajánlatokat. Ját-
szotok most máshol is a sorozaton kívül?

Erika: Igen, jelenleg 5 színházi darabban is játszom (Bu-
dapesten és vidéken is). Ha minden jól megy, januártól egy 
nagyobb szerepem is lesz, de hát egy színész csak akkor 
mondja, hogy övé a szerep, ha már azt játssza.

Rezső: Kaptam már én is ajánlatokat, hívtak egy-egy sze-
repre, de egyelőre a sorozattal foglalkozom csak, hiszen a 
Gazdasági Főiskolára járok, most még a tanulásra összpon-
tosítok inkább, de később szeretnék én is kipróbálni valami 
mást, újat.

Mennyi idő megy el a forgatásra és mennyi szabadidőtök 
marad? Arra a szabadidőre gondolok, amit kizárólag maga-
tokra fordíthattok.

Rezső: Nekem itt van az iskola…de egyébként én vagyok 
az az ember, aki soha nem unatkozik, hiszen mindig kitalá-
lok valamit, bármi legyen is, mindig van, amivel el tudom 
ütni az időt.

Erika: A forgatás egy héten 4 nap, általában keddtől pén-
tekig zajlik, persze ez a szerepektől is függ. Általában 8 óra 
jut naponta magamra, amiből nem mindig sikerül mindet 
alvással tölteni. De ez így van jól. Mindig pörgök, ha két 
napig nem csináltam semmit, érzem, hogy muszáj valamit 
csinálnom. Szerencsére a munkám a hobbim.

Mik a terveitek a közeljövőre nézve?
Erika: Idén diplomázom az ÁVF (Általános Vállalkozá-

si Főiskola) vállalkozás-szervező szakán, úgyhogy lesz mit 
csinálnom.

Rezső: A sorozat mellett a tanulmányimra koncentrálok, 
kicsit sűrűbb ez az év, idén még szeretnék nyelvvizsgázni, és 
szeretném a jogosítványt is megszerezni.

Terveitek megvalósításához sok sikert kívánok, és köszö-
nöm a beszélgetést!

Mi is köszönjük!
(A beszélgetés közben felelős szerkesztőnk átnyújtotta a 

Rákóczi Lap legutóbbi számának egy-egy példányát a ven-
dégeknek, akik azonnal belevetették magukat az újság „ta-
nulmányozásába”. Erika pozitívan vélekedett az újságról; 
Rezső először a friss nyomdai illatot fedezte fel, majd saját 
magát a belső borítón, végül közölte, hogy lesz mit olvasnia 
hazafelé! Reméljük, tartalmas hazaútja volt.)

Hably Dóra

Barátok közt elvegyülve

VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ
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Segítségért, tanácsért fordulhatnak hozzánk, 
ügyes-bajos dolgaik elintézésében 

kérhetnek segítséget.

Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása 
Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ

Rákóczifalva,
Székhely: Kossuth út 13.     Tel./fax.: 56/889-773
Mb. intézményvezető: Holoveczné Sípos Erika

„Aranyősz” Idősek Bentlakásos Otthona
 Polyákné Agócs Ilona   Tel.: 56/584-011, 584-012,

Idősek Klubja, Házi segítségnyújtás
Sóber Anett     Tel.:56/889-775, 06-30-489-86-64

Támogató Szolgálat
 Kapocsán Mihályné Tel.:56/889-775,  06-30-816-17-29

Telephely: Toldi út 33.   Tel.: 56/441-026
Családsegítő Szolgálat 

 Baloghné Gajdos Julianna     Tel.: 06-30-816-17-26
Gyermekjóléti Szolgálat 

Kurdi Valéria         Tel.: 06-30-698-88-01
Közösségi ellátás - pszichiátriai betegek 
 Lovas Imréné       Tel.: 06-30-816-17-30
Közösségi ellátás – szenvedélybetegek 

 Aranyiné Dienes Éva       Tel.: 06-30-205-68-80

G Y E R M E K J Ó L É T I  S Z O L G Á L AT

2008. szeptember 25-én 14 órára a Gyermekjóléti Szolgálatunk munkatársa Kurdi Valéria családgondozó „jelzőrendszeri 
megbeszélésre”hívta a tagokat. A megbeszélésen részt vett intézményünk megbízott igazgatója, Holoveczné Sípos Erika, 
helyettese Gonda Lajosné, településünk jegyzője, Dr. Varga János, a Polgármesteri Hivatal szociális ügyintézője, Kupeczki 
Krisztina, az ÁMK II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és AMI ifjúságvédelmi felelőse, Fábián Erika, a Virágoskert Óvoda 
és Bölcsőde gyermekvédelmi felelősei, Kiss Lászlóné és Marton Jánosné, a Védőnői Szolgálat munkatársa Horváth Judit 
védőnő, Bede Judit a helyi Rádió munkatársa, a Háziorvosok közül Dr. Bodács Zsófia doktornő, valamint a Családsegítő 
Szolgálat családgondozója Baloghné Gajdos Julianna.

A megbeszélés során a résztvevők kitértek az „Esetjelző lapok” egységes használatára, valamint arra, hogy aki problémát 
észlel – legyen az akár óvodai, akár iskolai hiányzás, családi, gyermeknevelési problémák, szülők elhanyagoló életmódja, 
deviáns viselkedés, a térítési díjak fizetésének elmulasztása,- rövid időn belül jelzéssel él a Gyermekjóléti Szolgálat felé. 

Felmerült egy mentálhigiénés tréning szervezésének gondolata – szülők részére-, kamaszoknak klub – Nyolcadikosok 
Klubja- beindítása a Diáktanyán, de a Szociális Szolgáltató Központ mb. igazgatója is felajánlotta intézményünk egyik 
klubszobáját az ifjúságnak. Kezdődhetnek a tárgyalások ez ügyben. 

Megfogalmazódott a kérés az orvosok felé az „igazolt hiányzásokkal” kapcsolatban. A helyi lapban rendszeresen jelenik 
meg cikk intézményünk munkájáról, az intézményünkben zajló eseményekről, így örömmel vették az értekezlet résztvevői 
a Rákóczi Hírmondó munkatársának felajánlását, -„Kerekasztal beszélgetések” a szociális terület szakembereinek – hetente, 
kéthetente. 

Elhatározást nyert a beszélgetések során, hogy a következő jelzőrendszeri megbeszélésre meghívják a gyermekjogi kép-
viselőt, Hollik Zsuzsát, így akiben olyan kérdések fogalmazódnak meg, amelyre nem kapott megfelelő választ, vagy gyer-
meke ügyében nem a törvénynek megfelelően jártak el, kérheti a szakember tanácsát, segítségét, intézkedését. 

Baloghné Gajdos Júlia
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Egy értekezlet margójára

Adni jó!
Önökért az 

Önök segítségével!
Tudjuk, hogy mindenki örömmel segít másokon, és tud-
juk azt is, hogy mindenkinek jól esik egy kedves gesztus, 
segítő kéz a bajban.

Vannak megunt ruhadarabjai? 
 A gyermeke már kinőtte a cipőt, ruhát? 

Megnőtt a gyerek, vagy megunta a babát, 
építőkockát, társasjátékokat, 

nem kellenek már a meséskönyvek?
 

Kicserélte a bútorát, műszaki cikkeket, - de még műkö-
dik? Akkor kérjük, jelezze nálunk, mert vannak olyanok, 
akiknek még ezzel is sokat segíthetünk.   Ha kiadná a laká-
sát albérletbe, mi szívesen segítünk az albérleti szerződés 
elkészítésében.
Segítő emberségükben bízunk!

Baloghné Gajdos Julianna                Kurdi Valéria
Családgondozó                                Családgondozó
Tel.: 06-30-816-17-26                   Tel.: 06-30-698-88-01
Toldi út 33.



Milyen eredményekkel büszkélkedhetsz?
Több tanulmányi, többek között helyesírási versenyeken indultam. (Ebből adó-

dik, hogy mindig megnézem ki, mit és hogyan ír.) A Diákönkormányzatban is 
tevékenykedtem, illetve 11. év végén megkaptam a Jótanuló - Jósportoló díjat. 

Ennek a díjnak a megítélése hogy történik?
A tantestület dönti el, hogy ki kapja Tulajdonképpen ezt egy volt diák hozta 

létre és aki elnyeri kap egy kupát, illetve egy pár futócipőt. Ez azt a tanulót illeti, 
aki mind a sport, mind a tanulás terén kiemelkedő eredményt nyújtott. Előttem 
mindig végzős diák kapta én, voltam az első, akit harmadikosként jutalmaztak 
meg, ezzel egy hagyomány teremtődött, mert már a következő évben is egy tizen-
egyedikes kapta.

Van-e olyan emléked, amit ki tudnál emelni, ami a legjobbnak mondható? 
Ez egy elgondolkodtató kérdés…Mondok többet is, ha nem baj.. A harmadi-

kos osztálykirándulás nagyon pozitívan hatott rám, hiszen több emberrel jobban 
megismerkedtem, és komolyabb dolgokról el tudtam beszélgetni. Szerencsére ez 
a kapcsolat a negyedik évben is megmaradt. A másik nagyon jó élményem az volt, 
amikor megkaptam a már említett elismerést. Tulajdonképpen a szalagavató egy 
felejthetetlen esemény volt, illetve az érettségit is pozitívan éltem meg.

Ha már az érettséginél tartunk, mesélj egy kicsit róla, kérlek. 
Én teljesen nyugodt voltam.. Nem volt félelem bennem, úgy éreztem, hogy 

felkészültem, amit tudtam megtettem, és azt hiszem meg is lett az eredménye. 
Bevallom a történelem emelt szóbelitől tartottam kicsit, hiszen ez egy ismeretlen 
helyen, idegen vizsgabizottság előtt zajlott, de amikor beléptem és megláttam a 
vizsgáztatókat, rájöttem, hogy nem lesz velük „probléma”…Hozzátartozik a do-
loghoz, hogy szerencsés is voltam, mert nagyon jó tételeket húztam. Az írásbelik-
kel se voltak gondjaim. Összességében tehát, nem volt olyan vizsga, amiről úgy 
jöttem volna ki, hogy nem sikerült…

Túl vagy a gimnáziumon, hogyan tovább? Mik a terveid a jövővel kapcsolat-
ban?

A Zrínyi Miklós Nemzetvédelmi Egyetem hadi és biztonságtechnikai mérnök 
kar, katonai szakára megyek tovább. Ezt jelöltem első helyen és ide fel is vettek. 
Ha elvégzem, a magyar honvédségnél tudok elhelyezkedni. Innen egy tisztképző 
hadnagyi ranggal lép ki az ember.

Egy pár mondatot mondanál erről a szakról? 
Ez egy négy éves képzés. A Hadi és Biztonságtechnikai Mérnök szak, ezen 

a katonai iskolán belül nagyon tág fogalom. Sok szaka és szakokon belül több 
specializációja van. Ezek mindenféle katonai, műszaki dolgokkal kapcsolatosak, 
többek között fegyverzet technika, gépjármű technika fedélzeti fegyverek, repü-
lőgépek, helikopterek, hajtóművek. Vannak olyanok is, melyek civil és katonai 
pályán egyaránt használhatók, például, közlekedési mérnök, hadmérnök, bizton-
ságtechnikai mérnök…

Mikor döntötted el, hogy ide szeretnél menni?
Tizedik év végén, de leginkább tizenkettedikben (januárban) kezdtem erre ké-

szülni. Akkor is inkább a fizikai alkalmasságira, hiszen a futást, azt gyakorolni 
kellett. Más is felvételizett, de az alkalmassági csak nekem sikerült, itt orvosi, 
fizikai, illetve pszichikai rész van, az utóbbinál sajnos sokan elbuknak. A fizikai, 
futásból, fekvőtámaszból és felülésből áll. Én a futástól tartottam, ezért heti két 
-három alkalommal futottam illetve testnevelésóráról is, ha szóltam, akkor el-
engedtek. Gyakoroltam és ment. Tehát hiszem azt, hogy megfelelő belefektetett 
munkával és akaraterővel az ember elérhet bármit! Mivel a ponthatár 200 volt a 
480-ból ezért, aki az alkalmasságin megfelelt, azt felvették, tehát akinek elsőre 

Iskolánkban hagyomány, hogy a 
ballagó diákok közül valaki elnyeri az 
ÉV Diákja címet. Négy évvel ezelőtt 
Balla János kapta. Az  általános iskola 
után a Hajnóczy József Gimnázium-
ban folytatta tanulmányait. Még au-
gusztusban egy nagyon jó hangulatú 
beszélgetésben elmesélte, az elmúlt 
négy évet, hogy mik a tervei a jövővel 
kapcsolatban, valamint a hobbijai közé 
is betekintést nyerhettem.

Hogy emlékszel vissza a gimnáziumi 
éveidre?

Nagyon jól éreztem magam, örülök, 
hogy ezt az iskolát választottam. Sze-
rencsére a tanárok és a légkör is nagyon 
jó volt. Nemcsak a pedagógusokkal és a 
diákokkal sikerült jó kapcsolatba kerül-
nöm, hanem a karbantartókkal is, hiszen 
még más iskolákban talán nem is isme-
rik őket, mi együtt „dolgoztunk” velük. 
Ugyan nyolcadikban sokan mondták, 
hogy Szolnokra menjek , én azt hiszem 
jól döntöttem,  amikor ennek ellenére 
Tiszaföldvárra jöttem . Úgy gondolom, 
ha az ember azt teszi amit kell és az a 
közeg ahová jár nem hátráltatja, akkor 
teljesen mindegy, hogy hol tanul,  hi-
szen ugyanazt az érettségit írja minden-
ki. Szívesen fogok visszajárni a jövőben 
is.
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ment minden, az be is került. Igaz a kétszáz pontot, azt meg 
kellett ütni, de ez azért meg kell mondjam egy elég alacsony 
határ, tehát itt szinte minden az alkalmasságin múlt.

A tanulásról térjünk át a kikapcsolódásra, szabadidődben 
mivel foglalkozol?

Azt hiszem a karatét, nem sorolom a hobbijaim közé, hi-
szen az életem része.. .Vagyis inkább szinte az egész életem 
erről szól… 

Nagyon szeretem a könyveket, sajnos iskola időben nincs 
elég időm és ezért is vártam, várom a szüneteket, hogy végre 
tudjak olvasni. Televíziót rendszeresen nem nézek, esetleg 
néha-néha egy-egy filmet illetve a tudományos, érdekes 
műsorokat az ilyen jellegű csatornákon meg szoktam nézni. 
Szabadidőmben szívesen vagyok a barátaimmal és a csalá-
dommal.

Miket szoktál olvasni? Mi a kedvenc könyved?
Nagyon sok jó könyv van, amit olvastam. Például nagyon 

tetszett Rejtő Jenőtől: a Csontbrigád, Günter Ghosttól a Ku-
tyaévek, valamint Patrick O’Brian-től a Kapitány és kato-
na. Egy könyvet nem szoktam többször elolvasni, de azért 
vannak kivételek. Az interneten is nagyon sokat böngészek, 
mindenféle a már fent említett érdekes, tudományos témák-
ban. Ha ilyeneket olvasok, akkor azt több szemszögből is 
meg szoktam vizsgálni, hiszen így többoldali képet kapok, 
és le tudom vonni a saját következtetésem is.

Köszönöm az interjút és nagyon sok sikert kívánok a kö-
vetkezőkben.

Köszönöm a lehetőséget. 
Ui.: Interjún kívül az elmúlt napokban beszélgettem 

Janával, és elmondta, hogy nagyon tetszik neki az egyetem, a 
légkör és tulajdonképpen minden. Tehát szerencsére ezt sem 
bánta meg!

Kövér Nikolett

C I V I L E K

Az 1990-ben a nagyfokú érdektelenség és az önkor-
mányzati támogatás hiánya miatt megszűnt önkéntes tűzoltó 
egyesület, 2003. november 7-én alakuló taggyűlésen 21 fő 
taglétszámmal újjáalakult. Első lépésként az Egyesület meg-
alkotta Működési szabályzatát, így törvényes keretek között 
a Cégbíróság által bejegyzésre került az egyesület, a település 
24. civil szervezeteként.

Újbóli megalakulásakor az egyesület semmilyen vagyon-
nal, tárgyi eszközzel, nem rendelkezett, mivel azokat az elő-
ző, megszűnt vezetés a Rákóczifalva iskola „Rákóczi Diák-
jai” alapítványnak ajánlotta fel.

Az indulást, a rákóczifalvi önkormányzat hathatós segít-
sége mellett, a Jász-Nagykun Szolnok megyei Katasztrófavé-
delmi Igazgatóság és a Jász-Nagykun Szolnok megyei Tűz-
oltók Szövetsége támogatta részben anyagi, részben tárgyi 
feltételek biztosításával.

Az első év az egyesület megerősödésével telt el. Ebben az 
évben a Polgármesteri Hivatallal közösen, a hivatal kezelésé-
ben lévő intézmények tűzvédelmi szempontból való bejárását 
végezték el tűzvédelmi képesítéssel rendelkező tagjaink, va-
lamint a településen lévő tűzcsapok állapotainak felmérését 
végeztük el a Víz- és Csatornaművek településünkön dolgo-
zó munkatársaival. A bejárásokon tapasztalt észrevételeinket 
továbbítottuk mind az Önkormányzatnak, mind a Víz- és 
Csatornaműveknek. E bejárások eredménye lett egy általunk 
készített tűzcsap térkép, mely minden tagunk rendelkezésére 
áll.  

Az év folyamán a megyei Vöröskereszttől és Katasztró-
favédelmi Igazgatóságtól különböző felszereléseket kaptunk, 
melyeket jól tudott az egyesület használni a kisebb beavatko-
zásinál (vízszívatás, favágás)

2005. év során a Rákóczifalvai Önkormányzat támogatá-
sával az egyesület egy MAGIRUS típusú gépjárművet kapott 
az Abádszalóki Tűzoltó Egyesülettől, mely gépjármű javítá-
sára, felszerelésekkel való ellátására sikeresen pályáztunk. A 
pályázaton való sikeres részvétel egyik előfeltétele volt, hogy 

A Rákóczifalvai  Tűzoltó Egyesület
elmúlt 5 évének története
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az Önkormányzat a saját erőt biztosító anyagi fedezetét át-
vállalta az egyesülettől. 

2006. év során az Önkormányzat a tűzoltó gépjárműnek 
garázst, és a felszereléseknek helyet adó szertár helyiséget 
biztosított. Az év során a II. Rákóczi Ferenc Általános Isko-
lával felvette az egyesület a kapcsolatot, így diákok tűzoltó 
képzése is elindult, mely akadozva, de a mai napig is tart. Ez 
évben tagjaink formaruhát kaptak, melyre a feliratokon túl, a 
rákóczifalvi címer is felkerült (önkormányzati engedéllyel), 
így a különböző megyei tűzoltó rendezvényeken már forma-
ruhában tudjuk falunkat képviselni.

2007. május 18-án az Önkormányzat segítségével és rész-
vételével sor kerülhetett az egyesület felújított gépkocsijának 
és az újonnan épült tűzoltó szertárnak ünnepélyes átadására, 
felszentelésére, melyre szép számmal érkeztek a megyéből 
tűzoltó és fegyveres társszervektől meghívott vendégek. Az 
emelkedett hangulatot emelte a Macimúzeumban megnyitott 
„Szent Flórián serege” című tűzoltó relikviákból összeállí-
tott kiállítás, ahol korabeli dokumentumok, iratok, okleve-
lek, régi felszerelési tárgyak mutatták be az 1909. október 
13-tól működő Rákóczifalvai Tűzoltó Egyesület tevékeny-
ségét, eredményeit. A kiállítási anyag összeállításában nagy 
segítséget kapunk Csicsmann Gyula tűzoltó alezredestől, a 
Tűzoltó múzeum vezetőjétől.

2007. július 05-én a Jász-Nagykun-Szolnok megyei Tűz-
oltók Szövetsége, Rákóczifalva nagyközség Polgármesteri 
Hivatala és a Rákóczifalvai Tűzoltó Egyesület közös rendezé-
sében a Varsány Közösségi Ház nagytermében „Őrizzük meg 
relikviáinkat!”Muzeális 
tűzoltó fecskendők és fel-
szerelések megmentése 
című konferenciát tartot-
tunk.

A konferenciára a Ma-
gyar Tűzoltó Múzeum 
igazgatója, Csicsmann 
György tű.alezredes is 
meghívást kapott, aki 
örömmel vette a régi tűz-
oltó emlékek összegyűj-
tését, szakszerű restau-
rálását és egy emlékhely 
kialakítását. A konferen-
cián a Rákóczifalvai Önkormányzat írásban vállalta, hogy 
támogatja és védnökséget vállal egy tűzoltó kiállító- és 
gyűjtőhely kialakítására, restauráló műhely felállítására, va-
lamint egy nemzetközi szintű találkozóhely kialakítására és 
egy Szent Flórián domborművet tartalmazó szobor köztéren 
való felállítására, amely a tűzoltók szakrális gyülekezőhe-
lye lehet. E szobor felállításának előkészületei folyamatban 
vannak, érvényes építési engedély birtokában, a szakszerű 
restaurálás után, 2009 év májusában kívánjuk felállítani, fel-
szentelni a falu főterén.

2008 évben a Tűzoltó Egyesület a Polgármesteri Hivatal 
tulajdonában lévő Szabadság tér 3. sz. alatti Maci Múzeum 
épületében található, használaton kívüli helyiségeket hasz-
nálatra megkapta, mely helyiségekben egy állandó tűzoltó 
kiállító hely kialakítását kezdtük meg. A helyiségek belső 
és külső felújítási munkálatainak elvégzését az egyesület 
vállalta, mely felújítást támogatói, szponzori felajánlások 
felkutatásával, illetve saját egyéni hozzájárulás keretében 
el is végeztünk. A kiállítóhely felújítás követően, a Tűzoltó 
Múzeum által felajánlott kisplasztikákból jelenleg is látható 
a „Tűz Istenei” című kiállítás.

A kiállítóhely színvonalának emelése érdekében, a Tűz-
oltó Egyesület az Országgyűlés Hivatalától, az Országház 
homlokzatáról bontott kőelemek kapott, mely kőelemekre 
kerülnek majd elhelyezésre az állandó kiállítás apróbb tűz-
oltó tárgyai. A Tűzoltó Egyesület a Jász-Nagykun Szolnok 
megyei Tűzoltók Szövetsége segítségével kapcsolatot léte-
sített a Székelykeresztúri Villám – Fulger Önkéntes Tűzoltó 
Egyesülettel a kölcsönös segítségnyújtás – felszerelések, 
tűzoltó emlékek cseréje – reményében. 

Egyesületünk 2008. június 19.-én alapszabályát módosítot-
ta, mely alapján kezdeményeztük a bíróságnál egyesületünk 
közhasznú egyesületté való nyilvánítását. Az új alapszabály 
lehetőséget ad pártoló tagok felvételére, ennek megfelelően 
várjuk új aktív tagok és pártoló tagok jelentkezését.  

2008. szeptember 21     -én Egyesületünk a Jász-Nagykun 
Szolnok megyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság felkéré-
sére, tűzoltó emlékek bemutatásával részt vett, a 9 ország 

részvételével tartott EU-
HUROMEX elnevezésű 
katasztrófavédelmi gya-
korlaton. Kiállító helyün-
ket sokan meglátogatták, 
így információt szereztek 
arról, hogy Rákóczifalván 
tűzoltó múzeum kialakí-
tása van folyamatban.

Az egyesület megala-
kulása óta folyamatosan 
kutatja fel a megyében, 
és tágabb régióban a rég-
múlt tűzoltó emlékeit, 
relikviáit, mely emlékek 

restaurálását folyamatosan végezzük annak érdekében, hogy 
ezen emlékek kiállításra kerüljenek. A Tűzoltó Egyesület 
következő feladatának tekinti, 2 ütemben megvalósuló, a 
múzeum udvarán lévő, restaurált tűzoltó fecskendők szabad-
téri kiállító helyének kialakítását, valamint az egyesület 2009 
évben esedékes, 100 éves megalakulásának méltó módón 
való megtartását, melyet a Polgármesteri Hivatallal szorosan 
együttműködve, közösen kívánunk megtartani.

Máté Zsolt
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A Rákóczifalvai Polgárőr Egyesület 
folyamatosan várja azoknak a jelentkezését, 

akik kedvet és elhivatottságot éreznek 
a polgárőr munkához. 

Olyanok jelentkezést várjuk  a klasszikus polgárőr mun-
kára, akik úgy gondolják: tevékenyen hozzá szeretnének já-
rulni községünk közbiztonságának nyugalmának megóvásá-
hoz, akik nem azt kérdezik, hogy „Miért nem tesz már valaki 
valamit?”, hanem ők maguk is hozzájárulnak ahhoz, hogy 
elvárásainak megfelelő legyen a település közbiztonsága.

Az egyesület céljai: 
- szépülő településünket megóvjuk a rongálásoktól;
 - hozzájáruljunk a közterületek nyugalmának megóvásá-

hoz;
- segítjük a köz- és magánvagyon védelmét;
- segítjünk az idegenforgalomi szezonban elérni, hogy 

az ide látogatók nyugodtan, biztonságban tudjanak pi-
henni, szórakozni községünkben, ezáltal jó hírét keltsék 
Rákóczifalvának. 

Várjuk azok jelentkezését is, akik kedvet éreznek a tájé-
koztató, figyelemfelhívó, megelőző tevékenység szervezé-
séhez, annak érdekében, hogy minél kevesebben váljanak 
bűncselekmények áldozatává; hogy felhívják a figyelmet 
a tudatmódosító szerek káros hatásaira, illetve a bűncse-
lekmények áldozatainak segítséget nyújtanak. Nemcsak a 
vagyonvédelemmel akarunk foglalkozni, kiemelt figyelmet 
kívánunk fordítani a kábítószerek, az alkohol vezetésre gya-
korolt káros hatásaira úgy mint a biztonságos, szabályos és 
kultúrált közlekedés propagálására. 

A jelentkezőkkel szemben támasztott elvárásaink: 
-elhivatottság;
- lelkesedés;
- jó problémamegoldó képesség;
- büntetlen előélet;
- kellő mennyiségű szabadidő a havi minimum 1  szolgá-

latra, önkéntes munkára;
- a járőrszolgálat iránt érdeklődőktől elvárás továbbá a 

megfelelő egészségügyi és     fizikális alkalmasság;
A jelentkezők oktatáson vesznek részt, a sikeres vizsga-

tétel után kezdhetnek polgárőr feladataik ellátásához. Az 
oktatás természetesen ingyenes, a polgárőr munka pedig tár-
sadalmi munka, melyet mindenki azért végez, mert nemcsak 
nézni akarja a környezetében zajló történéseket, hanem maga 
is alakítani szeretné azt, hiszen lakókörnyezetünk, tereink, 
parkjaink védelme mindannyiunk érdeke!

Jelentkezni lehet : -a helyi körzeti megbízottaknál, 
-az önkormányzatnál (441-006/441-030)        
-vagy a polgárőrségnél(30/2964428)

 

C I V I L E K

Jelentkezzen polgárőrnek!

2008. augusztus 30-án nagy sikerrel mutatkoztak be a 
falvi civil szervezetek a megyeszékhelyen. Az Aktív Rádió 
szervezésében megrendezett III. Szolnoki Civil Kavalkádon, 
mely kapcsolódott a Város Napja rendezvénysorozathoz 
több helyi szervezet is részt vett. A Madárbarát és Termé-
szetvédő Kör citerazenekar népdalcsokorral szórakoztatta a 
közönséget. A BEROE tagjai Csipsz+Rózsika című  vidám, 
zenés, saját jelenettel léptek fel az igen szép számú érdek-
lődő előtt. A Rákóczi Lovasai Hagyományőrző Egyesület a 
renitens látogatókat kalodába zárta, vagy deresre húzta. Igen 
nagy sikert arattak ezzel a közönség soraiban. A Kertbarát 
Kör tagjai most is kitettek magukért. Csodálatos kiállítást 
varázsoltak a Szapáry úton felállított asztalokra a falvi kis-
kertekben termett zöldségekből, gyümölcsökből és a már 
feldolgozott kész termékekből, befőttekből. Igazi ínycsik-
landó látvány volt. A civil bemutatkozásnak hűséges kísérői 
voltak a már méltán világhírű mackók, melyek hűségesen 
„felügyelték” a fellépőket és kiállítókat. Ezen a napon öröm 
volt rákóczifalvinak lenni a városi forgatagban, büszkén el-
mondhatja minden fellépő és kiállító, hogy nem vallott szé-
gyent teljesítményével. 

Gratulálunk nekik és kívánjuk, hogy a következő Civil Ka-
valkádra is kapjanak meghívást /talán már meg is történt/ és 
méltón képviseljék szűkebb hazájukat, településünket.

F.M.ZS.

Bemutatkoztak 
a rákóczifalvi civil szervezetek
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A Rákóczilap Baráti Kör 2007 decemberében „Falvi 
kiskönyv címmel verses kötetet adott ki helyi szépírók 
műveiből. Akkor igéretet tettünk, hogy kettőezernyolcban 
falunk képíróinak arra érdemesült alkotásait gyűjtjük ösz-
sze. 

Tervünk annyiban módosult, hogy a kör tagjai felke-
resik  az általunk ismert, községünkben élő valamilyen 
területen különlegeset létrehozókat és az arra érdemesült 
alkotásaikat megjelentetjük egy rövid bemutatkozással a 
leendő könyvünkben.

Kérünk minden olyan rákóczifalvi lakost, akinek is-
meretségi körében, rokonai közt él olyan tevékenykedő, 
akinek munkáit alkalmasnak véli a bemutatásra, jelezze 
ezt felénk. A Rákóczi Lap BKKE tagjai felveszik vele a 
kapcsolatot a bemutatkozás érdekében.

Papp Imre elnökségi tag  (20/9742-182)
 

Előző lapszámunkban mellékletként megjelent egy színes 
kiadvány, amelyet egyesületünk az ÁNTSz által kiírt, civil 
szervezetek parlagfű-mentesítési tevékenységének támoga-
tását célzó pályázatának segítségével készített. 

Ebben a legfiatalabbak részére totó és kifestő lapot he-
lyeztünk el, arra kérve őket, hogy azokat kitöltve/kifestve 
küldjék vissza. A díj értékes könyvjutalom.

A beküldők közötti sorsolás eredményeként 2008. szep-
tember 27-én egy óvodás- és egy általános iskolás gyermek-
nek átadtuk a nyereményt.

Kifestő pályázat nyertese:
Bárány Tibor Dániel

Parlagfű - TOTO nyertese:
Menkó Gábor 

A nyerteseknek gratulálunk!
Rákóczi Lap Baráti Kör

Közhasznú Egyesület

Tájékoztatással a parlagfű ellenFelhívás

2008. Nyolcadik szám
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Egy álmatlan éjszaka után jutottam el odáig, hogy leírjam 
több éves bosszankodásomat. Szeretném hinni, hogy csak 
álom, de ez sajnos a valóság.
A falu szélén az úgynevezett „gyakorló kert” mellett élünk. 
Természetjáró és szerető emberek vagyunk, szeretjük, ha 
szűkebb és tágabb környezetünk úgy néz ki, hogy aki erre 
jár, érezze itt is laknak emberek. Sokan megfordulnak erre-
felé és ennek örülünk, mert felfedezik azt a szépséget, ami 
körülvesz bennünket és falunkat. 
Másképpen vélekedik erről az, aki a falu közepéről az éj 
leple alatt az építési törmelékét idehozza és leönti a kertek 
végébe, azzal az elgondolással, hogy „majd beletaposódik 
az útba”. Mindig megbotránkoztat, hogy néhány ember mit 
meg nem enged magának. 
Sajnálom:
- azt az apukát, aki kisfia kerékpáros kíséretével naponta erre 
fut,
- az erre sétálókat,
- a lovasokat,
- azokat az embereket, akik majd a falunkba jőve errefelé 
tesznek sétát akár csak nosztalgiából is, hiszen valamikor itt 
tanulták a kert gondozását, a virágok és vetemények ültetését 
iskolás korukban. Itt kezdték a természet szépségét megis-
merni, szeretetét elsajátítani - mert ezekkel a szemétkupac-
okkal kell találkozniuk.
Tisztelem:
- azokat a fiatalokat és időseket, akik szeretik otthonukat, 
környezetüket szépíteni időt és fáradságot nem sajnálva rá, 
és ezzel másoknak is örömet szereznek.
Szánom :
- azokat, akik építési törmeléket hordanak az utakra , legyen 
benne bármi is,
- akik a szemetet – jó esetben zsákokba téve – leteszik az 
erdő, az út mellé /pedig minden héten elszállítják a házak 
elől/,
- akik az elhullott állatok tetemét bedobják a nádasba, bok-
rok tövébe, 
és még sorolhatnám tovább és tovább.
Örülnék:
- ha minél több fát, virágot ültetnénk és gondoznánk: A fa 
olyan, mint a gyerek. Irányítani, nyesegetni kell, hogy meg-
találja a helyes utat, de ha felnő sok örömet okoz, és büszkék 
lehetünk rá, hogy a mi munkánk eredménye. 
- ha az emberek úgy élnének, hogy egymást tiszteljék, és ne 
okozzanak a másiknak bosszúságot.
Szeretném, ha ez egyszer valóság lenne, és a sok rossz csak 
álom.
Kívánok mindenkinek   „Tiszta erdőt, szép mezőt „ !
Olvasói üdvözlettel 
 Surinyáné Eszes Judit 
 Madárbarát és Természetvédő Kör tagja 

Pozderka Jánosné
Áldáskérés

Legyen áldás rajtad kicsiny búzaszem
Ki tele vagy élettel, erővel.
A gondos gazda, ha jó földbe vet
Szent István napján új kenyér lesz belőled.

Nem tudom ki volt, ki elvetett,
Azt sem tudom, ki volt ki aratott.
De azt tudom, hogy Isten által megáldott kéz volt,
Ki elvetett és learatott.

Uram esedezve kérünk a Te Áldott
Mindennapi kenyerünkből juttassál minékünk.
Mert Áldás ez a megszentelt kenyér,
Melyet Uram több ezer éve már a kezünkbe helyeztél.

Nézem a településünk honlapjának Képgalériáját és 
gyönyörködöm a kenyérszentelés ünnepén készült képek-
ben. És ekkor hopp, nagy örömmel fedezem fel egyik ked-
ves ismerősömet a magyar ruhában, kezében a megszen-
telésre váró új kenyérrel. Mindenki életének meghatározó 
része a kenyér, végigkíséri egész életünket,  „ha kenyér 
van, minden van „- tartja a mondás is. Zsuzsa életének 
talán még meghatározóbb része.  Életútját végiggondolva, 
meglepő felfedezésre jutottam. Élete vetéskor fogant, szü-
letése aratásra esett,  és most hatvan év elteltével ott lehe-
tett a templomban. Ő is azok közé tartozott, akiknek az a 
megtisztelő feladat jutott, hogy  a szenteltvíz alá tarthatták 
a kenyeret, kenyerünket. Talán nem véletlen, hogy ezek a 
gondolatok fogalmazódtak meg Benne:

                            Köszönet érte :          F.M.ZS. 

Vetéstől aratásig

2008. Nyolcadik szám
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G O N D O L ATO K

A politika sugallata, hogy az emberek nem hajlandók ösz-
szefogni és egy cél érdekében közösen dolgozni. A megosztó 
politikusok nagyon jól tudnak, hogy csak így tudják mani-
pulálni. 

Hatalmuk megtartása érdekében történik mindez, hiszen a 
politika a megoldások lehetősége, tehát a büdös életben nem 
lesz általuk megoldva semmi. Igaz, nem is szabad ezt várni, 
mert nekik „igazolni kell” miért kapják fizetésüket. Az oszd 
meg és uralkodj az országban az idősebbeknél működik, a 
fiatalok nagy ívben ….  az egészbe.

Vagy nem működik, ha saját maguk és a hozzájuk hasonló 
gondolkodókkal összefogva teszik dolgukat.

Pártfüggetlen az, hogy a világban zajló kihívásokra egy 
közösség hogyan válaszol. A fenntartható fejlődés maszlag 
csak, a harácsolás konszolidált címkéje. Semmi egyéb, mint 
egyes körök páncéltermének feltöltése. Így országok rokkan-
nak bele teljes lakossággal (kivétel az asszisztáló hatalmon 
és ellenzékben lepaktáló politikus haverok és látszat ellen-
ségek).

Ebből azok a közösségek (települések) menekülhetnek 
meg, akik önellátók, a logisztikai központokból kiszállított, 
agyonutaztatott áruktól tudják magukat függetleníteni. Rövi-
den, befejeződik a „mindenki banánt eszik” világ, közben a 
kertekben lerohad az értékrendekkel jobb hazai gyümölcs. 

A parlagon hagyott földekre és a munkás kezekre nagy 
szükség lesz, mert a 100 emeletes házakban elviselhetetlenné 
válik az élet, a falvak viszont tovább élhetnek. Csak úgy kell 
gondolkodni. (Ha a villanyt lekapcsolnák egy világvárosban 
néhány napra, halomra ölnék egymást unalmukban.) 

Az, hogy nálunk milyen ötletek és gondolkodás segíthet 
már sejthető, hiszen rengeteg az eladó és eladhatatlan ingat-
lan. Jelzi, valami nincs rendben. Változtatni kell azon, hogy 
majd jön valaki és minden elintéz, amit mi itt élők, nem tu-
dunk. 

Tarthatatlan, hogy emberek tömege az „országos prog-
ramban” parlagfüvet kaszál, mikor a világban a mikroelekt-

Nostradamus
Tiszán innen… 2008. 

I. 300 éve tervezik a Duna-Tisza csatornát, a kínaiak ka-
rácsonyig ki is ássák, de nem a Tiszáig, a Sárga folyó-
ig!
II. Lehallgatják egymást politikusaink! Minek? Ha ko-
moly dolgot csinálnának fejlődne az ország és azt lát-
nánk.
III. 200 m-es dombok alatt fúrják útépítőink az alaguta-
kat, Dunán hidat, ahová út sem vezet, ezzel a kreativi-
tással mi leszünk elsők a Mars expedícióban. Egy olyan 
seprűvel, amivel a légkört lehet söpörni az űrhajó előtt.
IV. A magyar sport Pekingben megmutatta, hol tart az 
ország (nem a sportolók!). A londonira pedig már a re-
pülőjegyet sem szabad megvenni.
V. Rövidesen emelik a kenyér árát. Mert erős a forint, 
sok a termés, és passz … van még „elég ok”.
VI. A kínai űrhajó az űrsétán megnézte, hogy még hol 
nincs boltjuk a Földön.
VII.  Gazdag ország lehetünk, mert az oroszok 40 évig 
vitték, amit értek, most 20 éve a nyugat segítő keze.

Balázs Antal

Deus ex machina
ronika 100 évvel előttünk jár. 

A védekezés útja önmagunk kitalálása, ami nem függet-
len a pénztől, de sokkal fontosabb a hiteles ötlet és a kitartó 
munka.

Ez rövidesen bebizonyosodik, mert a világválság Ameri-
kában ezermilliárdokat (dollárban) tüntetett el a kis befekte-
tőktől és ez nálunk viharként söpörhet el minden látszatot, 
amit gazdaságnak nevezünk.

Lehet mondani, de ne legyen igaz a néhai LENIN-né gon-
dolata: Ezzel az ésszel a szocializmust se tudták felépíteni, 
nem a kapitalizmust!

Balázs Antal

CSALÁDI HÁZAK ELADÓK

Rákóczifalva Vasvári P. u 40. Rákóczifalva Rákóczi út 77.

Érdeklődni:
 Mobil:20/9742-182
Telefon: 56/441-349

Nem csak ilusztráció!
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Száraz faleveleket sodor a szél, föl a magasba, s a le-
nyugvó nap fénye bágyadtan pislákol a ritkuló lombok 
közül. Ősz van, reggelente hideg párába burkolózik a táj, 
csak délfelé kezd elfogadhatóan melegedni. De estére 
megint mogorvára, borzongatóvá válik.

A nádas szélén, egy régen kiszáradt vén akácfa hegyé-
ben, hatalmas fészek ül, s benne dermedten álldogál egy 
öreg gólya. Vajon mire vár, miért nem ment el a többi-
ekkel?

A párját várja szegény, aki régen elment már.
Még akkor meleg volt nagyon, a béka népség óriási 

tömegben brekegett a tavon.
Párjával nevelték szorgosan az utódokat, ugyanúgy, 

mint előtte sok-sok éve mindig a perzselő nyári nap alatt. 
Ahogy az évek teltek, ők is mindig öregebbek lettek, s 
bizony egyre nehezebb lett az eleséget megkeresniük. 
Azután, mikor az utolsó fiókák is szárnyra keltek, s a sok 
rokonukkal a magasban köröztek, egyszercsak a tojó is 
fölszállt az égbe. Ott hagyott ő mindent nagy hirtelen, 
fészkét, a lakhelyét és hű társá is egyszerre. Vissza sem 
tekintett, csak elszállt messze délre. Sokáig követte sze-
mével a párja, de mégsem ment egy lépést sem utána.

Majd visszajön megint, ha kirepülte magát, gondolta.
Lenyugodott a nap, s nyugovóra tért a madár fáradt 

öreg teste is.
Új nap virradt reggel, hangos kakasszóval, s kémlelte 

az eget gólyánk.
Üres volt az égbolt, mintha nem is élne madár e föld-

kerekségen.
Biz elszállt már minden költöző madár, csak a mi gó-

lyánk maradt itt hírmondónak.
Teltek-múltak a napok, beköszöntött az ősz, de ő csak 

nem adta fel még mindig és visszavárta párját. A békák is 
elbújtak, hát áttért ő is a rovar és pocok kosztra, azért rö-
pült csak el a friss szántásokra. Az ekevas sorra forgatta 
ki a pocokvárakat. Férgek és pajorok sem maradtak meg, 
a piros csőrű vadász mind elkapdosta őket.

Aztán az egyik reggel dermesztő hidegre, és ahogy kö-
rülnézett, fehér világra ébredt.

Bambán lesett szét az ismeretlenbe, hiszen sohasem 
látott havat életében.

Elszállt a tó fölé, de az is oly furcsa volt.
Kemény, mint a kő, s a lábát sem tudta a vízbe leten-

ni. Innen fölszállt megint és kereste az ismerős helyeket, 
erdőt, a friss szántást, de mindhiába. Ismeretlen volt a 
környék, mintha itt sosem járt volna.

A belsője erősen követelőzött, de mindhiába, nem volt 
mit ennie már.

Egyre fáradtabb és gyengébb lett, mígnem egy tanya-
udvar fölött lassan körözni kezdett. Lassan leereszkedett, 
és átfagyott pipaszár lábain lépkedett közelebb és köze-
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lebb.
A tanya körül sok-sok állat kódorgott, de néhány két-

lábú is köztük szorgoskodott.
Ismerte ő az embereket már hosszú ideje, nem bántot-

ták sosem, akkor minek félne.
Belépegetett a tanya udvarára, a sok tyúk, kakas meg 

rikácsolva ment utána.
Hirtelen a szalmakazal alól egy fekete gombolyag ro-

hant reá, de az öreg gólyacsőr rögtön orrba vágta. Nyü-
szítve, vérző orral iszkolt el a puli a betolakodótól, majd 
messziről ugatni kezdte, de veszett módon. Erre már fel-
figyelt a két parasztember is, ámulva figyelték, hogy mi 
is történik itt.

Hamarjában kikurjongatták az apró gyerkőcöket.
Ki látott már ilyet, gólyamadár ilyen télidőben!
Majd enni adtak a szegény párának, s bizony befogad-

ták örökös lakónak.
Ulviczki György

Egyedül…
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VIGYÁZZUNK!

Az utóbbi hetekben újra több helyen hívatlan látogatók 
tették tiszteletüket, felforgatott bútorokat, rémült háziakat 
hagyva maguk után. Legyünk óvatosak, nyitott kapukkal, 
ablakokkal ne csábítsunk senkit a lakásunkba, hiszen ha 
be akarnak jönni, ezzel csak a helyzetüket könnyítjük 
meg. Az utcákon is figyelmesebben járjunk, és vegyük 
észre, ha a betörés előtti terepszemlét tartják a későbbi 
kellemetlen „vendégeink” Az ijedtségem nekem is azóta 
nagyobb, amióta rajta kaptam a szép ezüstszürke audiban 
nézelődő embereket, amint a házunkat szemrevételezik. 
Amint érdeklődtem volna jövetelük céljáról, kámforrá 
változtak. Biztonságtechnikai szakember véleménye 
szerint a hétfő esténként vetített Kék fény című műsort 
kötelezővé kellene tenni a lakosságnak, hogy mindenki 
lássa, milyen elkövetői tendenciák vannak, milyen esz-
közöket, módszereket használnak. Nem riogatás céljából, 
hanem a felkészülés, tisztánlátás miatt. A helyzeteket, ha 
lehet, előzzük meg, mert mint mondta: „hiába nem visz el 
semmit a betörő a lakásunkból, de az a tudat, hogy ott járt, 
a szekrényben kotorászott, esetleg használt valamit a dol-
gaink közül, egyszerűen befészkeli magát a gondolataink 
közé, és félelemmel tölt el.” 
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Nézem a televíziót. A képernyőn katonák, páncélozott jár-
művek, lebombázott házak, zokogó asszonyok, kiabáló, öklü-
ket mutogató elkeseredett férfiak. Megint egy konfliktuszóna 
– gondolom, s már-már másik csatornára kapcsolok, mikor 
felfogom a hírolvasó mondatát: „Földön, vízen, levegőben 
folytatódnak a harcok a grúz és orosz erők között a szakadár 
dél oszét terület kapcsán kirobbant fegyveres konfliktusban. 
Az orosz csapatok Grúzia-szerte tüzérségi és légicsapásokat 
mérnek katonai és lakossági célpontok ellen…” Szóval, tu-
datosul bennem, arrafelé ahol az a szivar alakú hegység, a 
Kaukázus húzódik, Európa és Ázsia határán, a Fekete-tenger 
és a Kaszpi-tenger között, ma újra dörögnek a fegyverek. 
Döbbenten nézem tovább a képeket, s közben emlékek jön-
nek felém a múltból. Egy negyedszázaddal ezelőtti kaukázu-
si utazásom emlékei.

1.
1982-ben nagy kalandra szántam magam. A nyár egy ré-

szét Grúziában és Azerbajdzsánban töltöttem. Ott, ahol az 
évezredek folyamán különös etnikai keveredés, sajátos gon-
dolkodásmód és szokásrend alakult ki: a kaukázusi kultúra. 
Kicsit kalandos úton érkeztem arra a vidékre, ahol ma ötödik 
napja lánctalpasok hosszú sora vonul, s csöveikben a halált 
viszik. Az IBUSZ és szovjet partnerirodája, az INTURISZT 
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jóvoltából ugyanis előbb Moszkvába repültem, majd onnan 
Krasznodárba, aztán Szocsiba és Szocsiból vonattal érkez-
tem a grúz fővárosba, Tbiliszibe.

Később ugyancsak vonattal jutottam Azerbajdzsánba. Va-
lószínűleg egyszerűbben is eljuthattam volna a számomra két 
egzotikus országba, de akkoriban ez volt a módi, s én nem 
kerestem a miértekre a választ. Fiatal voltam és ábrándos. 
Elfogadtam az utazás eme lehetőségét, mert látni akartam 
az országot, ahol a görög mitológia szerint az aranygyapjút 
őrizték, ahol Prometheusz sziklához láncolva szenvedett, 
mert az emberek számára ellopta az istenektől a tüzet.

A grúz fővárosba egy átutazott éjszaka után toppantam be. 
Miután a Hotel Iberia 5. emeletén szállásra leltem, kezdhet-
tem is az ismerkedést az ősi várossal.

Az első benyomásaim nagyon kedvezőek voltak Tbiliszi-
ről. A Kura parti várost szépnek és elegánsnak találtam. A 
Kaukázus magas csúcsai felől friss levegőt hozott a szél, és 
festői panoráma nyílt előttem. A grúzokat pedig kedvesek-
nek, barátságosaknak és vendégszeretőknek ítéltem. Pedig 
milyen keveset tudtam akkor még róluk! Talán csak annyit, 
amennyit Puskin műveiből, Lermontov verseiből, no meg 
Rusztaveli: Párducbőrös lovag c. eposzából tudhattam.

Megérkezésemig Grúzia csak úgy élt bennem, mint a 
mese. A valóság és a képzelet határán egy ország, ahol be-
tűket metszett Tótfalusi Kiss Miklós, csodákat tett Zichy 
Mihály, ahol járt a havasok meghódítója, Déchy Mór, s a 
világjáró magyar nemes, Besse János.

2.
Tíz napot töltöttem Grúziában. A fővároson kívül jártam 

Mchetában, Szuhumiban, Batumiban, Goriban, Gagrában, 
a Rica-tónál és a Kék-tónál, s Tbiliszitől a Kereszt-
hágónutaztam a grúz hadiúton. És ott tartózkodásom alatt 
lassan kezdett összeállni egy kép, amely a történelem előtti 
mitikus lényeket ugyanúgy magába foglalta, mint a virág-
zó feudális monarchia idejét vagy a XX. századi gyarmati 
helyzetet. Ma már tudom, hogy Grúzia története a kadzsok, a 

Ahol a kövek is beszélnek
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grimik és a dervek korával kezdődik. Azzal az idővel, amikor 
a grúzok szerint a kövek még beszélni tudtak. Szuhumiban 
láttam például az ókori megalitok egyik híres darabját az 
azani dolment. A dolmenek hatalmas faragatlan kövekből 
rakott temetkezési cél szolgáló építmények voltak. Súlyuk 
akár a 150 tonnát is elérhette. 

Szuhumi egyébként a ma szakadárnak nevezett Abháziában 
található. Itt jegyzem meg, a mai Grúzia területén a történe-
lem során nagyon sok nép megfordult, s maga a grúz nép is 
igen sok népcsoportra, törzsekre oszlik ma is. Tbiliszit pél-
dának okáért az egyik kartli király, Vahtang Gorgaszal ala-
pította. Szobra büszkén magasodik Tbilisziben a Kura folyó 
fölé. Ő volt az, aki összefogott az örményekkel, albánokkal 
és egyéb törzsekkel, s kiűzte a térségből a perzsákat. A szám-
talan kisebb-nagyobb népcsoportot, államalakulatot azonban 
majd Dávid kuropalatész (származását egészen a bibliai Dá-
vidig vezetik vissza) kezdte egyesíteni, s általa alakult meg 
az a kartli fejedelemség, amelyre a középkorban az erős és 
egységes grúz monarchia épült. Mellesleg az ő ivadékai ma-
radtak Grúzia trónján Bagrationi dinasztia néven egészen a 
XIX századik. Dávidot ma is a nagy építőként emlegetik. Ő 
létesítette a Gelati monostort, amely második Athén illetve 
az egész kelet Jezuzsáleme volt. Grúziában különben igen 
korán magas szintet ért el a művészet és a tudomány. Kr. 
u. az I. században az aranyművességet, a festészetet és az 
üvegáru-készítést már kiemelkedő módon űzték. A magas 
szintű művészi és szellemi élet jeleként, előázsiai arame-
us kulturkörből merítve a mintákat, hamar megszületett az 
önálló grúz írás is. A régi fővárosban, Mchetában, előkerült 
leletek, arameus és görög feliratok alapján a kutatók még azt 
is megkockáztatták kijelenteni, hogy a grúz ábécé egyes jelei 
régebbiek a 2-3. századi arameus írásjegyeknél is. 

Mcheta egyébként a grúz hadiút mentén fekszik. Egykor 
egy transzkaukázusi törzsnek volt a központja. A grúzok ős-
gesztája azonban azt is elmondja, hogy valamikor az úgyne-
vezett barlangi Tóra-kultusz népe, a hegyi zsidók lakták. 

Ki tudná mindezt bizonyítani vagy megcáfolni? Az biz-
tos, hogy az egykori fővárosban gyönyörű székesegyházat 
láttam. Az Életadó Oszlop Székesegyházat mindmáig nem 

felejtettem el. A Kura és az Aragvi folyók találkozásánál 
olyan méltósággal trónol a hegy tetején, hogy nálánál felejt-
hetetlenebb a Mcheta melletti Dzsvári, a Kerszt temploma 
lehet csak, vagy a XII. századi Metehi palotatemplom Tbili-
sziben a citadellán.

Grúzia különben korán a keresztény hitre tért. Krisztus 
után 330 táján már államvallás lett arrafelé a keresztény 
vallás. Térítőjük egy nő volt. Névszerint Szent Nino. Ezt 
a kartvél származású leányt az apostoloknak kijáró tiszte-
let övezi a grúzok földjén ma is. A Paravani-tó környékén 
több kolostor is az ő emlékét őrzi, merthogy térítő munkáját 
arrafelé kezdte. Úgy mondták, alig múlt tizennégy eszten-
dős, amikor hittérítő munkálkodásba kezdett. S hamarosan 
a szeretet és a megbocsájtás fegyverével fölszerelkőzve 
egész Kelet-Grúziát Krisztus felé fordította. Szegények és 
gazdagok egyaránt követői lettek. Elhivatott, karizmatikus 
egyéniség lehetett. Talán ma sem ártana, ha hozzá hasonló 
gondolkodású politikusok foglalkoznának Grúzia jövőjével. 
Mert egyelőre csak ki-ki a maga szája íze szerint magya-
rázza a történéseket, s lánctalpasok hosszú sora pedig csak 
vonul a kaukázusi országban. Mindössze remélni merem, 
hogy mire ez az írás az olvasó kezébe kerül, elnémulnak a 
fegyverek Grúziában.

2008. szeptember 14.
Czirmayné Kocsis Róza
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Magyarországon is egyre népszerűbb a kerékpárturiz-
mus. Megfigyelhető, hogy ott, ahol ennek kedvteléséhez 
adottak a körülmények (kiépített kerékpárút, vonzó táj) ott 
bizony már sokan hódolnak ennek a remek sportnak. Ilyen 
csábító célpont a magyar tenger körüli bringaút. Hossza 
210 km, ami 5-6 nap alatt kényelmesen megtehető azok-
nak is, akik nem sportolnak rendszeresen. Profi sportolók 
egy nap alatt letekerik, de nekünk nem ez volt a célunk 
(no, és persze nem is ment volna). A déli partra (miért 
csak oda?!)  közlekedő vonatokban vannak kerékpár tá-
rolók, amelyek nem kis meglepetésünkre zsúfolásig telve 
voltak, alig tudtuk elhelyezni a sajátjainkat. Siófoknál 
szálltunk le a vonatról, és 6 nap múltán innen indultunk 
haza. Utunkat az északi part felé vettük, mert az a nehe-
zebb útszakasz. Eddig soha nem tűnt fel, milyen dimbes-
dombos ez a rész, csak most, amikor már nem győztem 
szuflával a tekerést, és le kellett szállnom. Szerencsére 
minden felfelé vezető utat lejtő követ, így száguldani is 
lehetett. Reggelenként korán indultunk, (hogy a nagy me-
leg előtt megtegyük az aznapi távot) és olyan közelségbe 
kerültünk a vízzel, a vízparttal, amilyenbe még sosem. Az 
akkor még kies táj más arcát mutatta a megszokottól, má-
sok voltak az illatok, a készülődő reggelben a természet 
magával ragadott bennünket. 

Örömmel láttuk, hogy milyen sokan pedáloznak. Csa-
ládok hétvégén gyerekestül nyeregbe pattannak, és így 

Kerékpárral a Balaton körül

Burgonya nélkül a magyar konyha elképzelhetetlen. 
Kevés olyan élelmiszer van, mely ilyen változatosan, ennyi 
formában elkészíthető. Magas a C- vitamin, ásványi anyag, 
szénhidrát és fehérje tartalma. A burgonyás ételekre jellem-
ző, hogy könnyen és gyorsan elkészíthetők. Így ősz tájékán 
a frissen felszedett, a nyár ízeit még megőrző burgonyából 
főzzünk most egy ételsort.

Gombás burgonyaleves : 10 dkg füstölt szalonnát apró 
kockákra vágunk és zsírjára pirítjuk, majd ebben megpáro-
lunk 1 fej apróra vágott közepes méretű vöröshagymát és 20 
dkg karikára vágott gombát.. Hozzáadunk 50 dkg tisztított 
kockára vágott burgonyát. Vízzel felöntjük, sóval, törött 
borssal ízesítjük. Beleteszünk egy zöldpaprikát és egy para-
dicsomot, /télen lecsóval is ízesíthetjük/ . Ha megfőtt piros-
paprikás rántással sűrítjük és tejföllel átforraljuk.

Hortobágyi töltött burgonya: Ennek az ízletes ételnek 
nagy előnye, hogy a maradék pörköltet  is felhasználhatjuk 

 Burgonya, krumpli, kolompér......

elkészítéséhez, de készíthetünk hozzá a szokásos módon 
pörköltet is.  Személyenként 2 nagyobb burgonyát héjában 
megfőzünk, megtisztítjuk és hosszában kettévágjuk, közepé-
be üreget vájunk. A pörköltet szaftjáról lecsurgatjuk, apróra 
összevágjuk. A kapott húspéppel a megtöltjük a burgonyákat 
. Kivajazott tűzálló tálba helyezzük. A pörkölt szaftját tej-
fölös habarással besűrítjük és a burgonyákat leöntjük vele. 
Előmelegített sütőben kb. 25 percig sütjük, dúsíthatjuk még 
a tetejét füstölt reszelt sajttal, amit rápirítunk.

Nudli: 1 kg héjában megfőtt, megtisztított és áttört bur-
gonyát 25 dkg liszttel, 1 tojással, 2-3 dkg zsírral és sóval jól 
összegyúrunk. Cipókra osztjuk, pihentetés nélkül lisztezett 
deszkán kb. 1 cm  vastagra nyújtjuk és 3-4 cm kis rudakra 
daraboljuk. Lobogó sós vízben kifőzzük és hidegvízzel leöb-
lítjük. Kevés zsiradékon zsemlemorzsát pirítunk és ebben át-
forgatjuk , lekvárral ízesítjük. Készíthetjük morzsa nélkül is. 
Ekkor túróval vagy cukrozott darált mákkal lehet ízesíteni.

Jó étvágyat kívánok!
Feketéné Molnár Zsuzsa 
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töltik együtt az időt. Számos külföldivel is találkoztunk. 
Sajnos könnyen felismerhetőek voltak vidámságukról, 
jókedvű nevetésükről, és barátságos köszönésükről, ám 
ugyanezt nem tapasztaltuk honfitársainknál. 

Szállást szinte bárhol lehet kapni. Az árak 2.500 fo-
rinttól kezdődnek személyenként, és igény szerint növe-
kednek igen magasra.

A 2002. óta kiépült kerékpárút miatt a legtöbb telepü-
lésen külön kerékpár üzletek nyíltak. Számos vendéglá-
tóhely kerítésén tábla lóg, mely közli, itt a kerékpárosok 
10 % kedvezményben részesülnek. 

Az út teljes egészében jól érzékelhetően ki van táb-
lázva. A nagyobb települések rendelkeznek információs 
pultokkal, ahol felvilágosítást, reklám anyagokat, prog-
ramajánlókat kaphatunk. Egy ilyen helyen kaptunk mi is 
a bringaútról nagy színes térképet. 

Az aktív pihenésnek egy ilyen hosszú távú túra meg-
tétele igazi csemege. A természet közelsége, a jó levegő, 
a fizikai fáradtság mind biztosítja azt, hogy a túra végére 
teljesen felfrissüljünk, és az évközben meggyötört tes-
tünk, lelkünk új erőre kapjon.

Kívánom, az elkövetkező években minél többen talál-
kozhassunk drótszamarunkon  a Balaton körül!  

 TPE



31

É L E T M Ó D

Ismét túl vagyunk a nyár legemlékezetesebb ünnepén, a 
nyári napfordulón.

Bizony mindannyian tapasztaljuk, hogy az éjszakák 
hosszabbodnak, a nappalok pedig természetesen egyre rö-
videbbek.

Reggelenként a nap első sugara egyre később világít a 
tájra. A madarak ébresztő csicsergése is halkabb. Az ősz 
örök jelei a pompás virágokon, a fákon, jobban és jobban 
látszanak. Feltartóztathatatlanul közeledünk a téli napfordu-
lóhoz.

Ezzel együtt a tél legszebb ünnepéhez, amelyben kigyúl-
nak a szeretet fényei. Amikor a felemelő várakozás, az egy-
másra figyelés, a tisztelet, a szeretet járja át a napokat. Igen, 
ez a várva várt boldog karácsony.

Azért ragadtam tollat, mert egyre többen késztettek, 
késztetnek erre. A múlt év karácsonyán a nagyközség ün-
nepi kiállításán egy fenyőfát díszítettem fel, saját tervezé-
sű, készítésű, horgolt kézimunkákkal, angyalokkal. Sokan 
gratuláltak, és ma is bíztatnak. Egyre kérdezik, hogy idén 
is lesz ilyen karácsonyfa? Ezúton köszönöm az érdeklődő 
biztatásokat. Szeretném felajánlani, hogy együtt összefogva 
készítsünk saját kézi munkáinkkal karácsonyfát. Egy még 
szebbet, csinosabbat.

Tudom, hogy sok ügyes kezű személy él itt Rákóczifalván. 
Bíztatok mindenkit, aki érez erőt, késztetést, hogy megtanul-
jon angyalokat és más kézimunkákat horgolni (csupán egy 
fehér honleány fonál és egy horgolótű kell hozzá), bátran 
keressenek meg a lakásomon. Minden héten, szerdán dél-
után 14-17 óra között szeretettel várom az érdeklődő, tanul-

Vargáné Tóth Irén

Angyalok

Angyalsereg harsonája,
Megszólal az éjszakába.
Harsog reggel, harmat árban,
Hallgasd meg a napsugárban.
Enyhe szellő azt suttogja:
Itt vannak ők, örök óta.
Őrangyalod sokszor jelez,
Vedd hát észre, te is kedves!
Könnyebb, jobb, szebb az életed,
Ha szívből őt beengedet.
Oly csodás, ha fogja kezed,
S szeretettel simogat meg.
Sokszor tanít, meg is gyógyít!
Hálát nem vár, teszi dolgát!
Nyisd ki hát sajgó szíved ablakát,
S hallgasd az angyalok égi dalát!
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Fogjunk össze
ni vágyó nagymamákat, kismamákat, akiknek van hasznos 
szabadideje e nemes dologra.

Örömmel látok tini lánykákat, akiknek a disco mellett, 
vagy helyett, belefér egy csodás kézimunka készítése az ide-
jébe.

Tudom, sokan legyintenek, hogy a kézimunka ma már 
nem divat. Azoknak valóban nem, akik nem tudják elkészí-
teni, értékelni. Az igaz, szép kézimunka soha nem megy ki a 
divatból. Ma is igen keresettek a régiség boltokban. A kézi-
munkázás hasznos és szép időtöltés azoknak, akik szívesen 
foglalkoznak ilyen kellemes elfoglaltsággal.

Eltereli az emberek figyelmét a hétköznapok konfliktus- 
helyzeteiről. Célt, tervet ad. Kivezet az elkeseredett hely-
zetekből. Jómagam 2006 novemberében és decemberében 
betegség miatt súlyos, kilátástalan helyzetbe kerültem. Eb-
ből az igen súlyos helyzetből a kézimunka és az angyalok 
segítségével talpra álltam. 2007. decemberére elkészült a ka-
rácsonyfa, melyet felajánlásnak tekintettem, az egészségem 
visszanyeréséért. Nagyon boldog vagyok, hogy ez sikerült.

Örülök, ha megtaníthatom e szép kézimunkák készítését 
másoknak is.

Kívánom, hogy legyen itt a nagyközségben is sok-sok 
karácsonyfán a család, a rokon vagy jó barát által készí-
tett angyalka. Hisz a szeretetünk, szívünk fénye világítja e 
csodás munkákat, amelyek emelik, szépítik az ünnep örök 
hangulatát.

Őszinte tisztelettel várom az érdeklődőket: 

Vargáné Tóth Irén
441-495
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A Rákóczi Lap szerkesztőségének tagjaihoz jónéhány olva-
sói kérdés jutott el, amelynek megválaszolásában kértük a 
Polgármesteri Hivatal munkatársainak segítségét.

1. A Posta előtt elhelyezett szelektív gyűjtő konténerek 
között van fehér üveg tárolására alkalmas edény is. Kívül-
ről látható, hogy ebbe műanyag flakonokat dob a lakosság. 
A kérdés az, hogy nem lehetne ezeknek elhelyezni egy gyűj-
tőt, ugyanis így nem valósul meg a szelektív gyűjtés, gya-
nítható, hogy a szolgáltató ezek után már nem válogatja a 
szemetet. Más felvetés az, hogy meglehetősen ritkán ürítik 
ezeket a konténereket, így a település egyik legfrekventál-
tabb – idegenek által jól látható – helyén nem a legszebb 
kép tárul az arra járók elé. Sőt aki meg egyszer veszi a fá-
radságot, hogy több száz méterről odavigye az üvegeket és 
nem tudja belehelyezni, az egészen biztos, hogy többé ezzel 
nem próbálkozik.
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Olvasói kérdések

2. A mindenki által üdvözölt kerékpárút hamarosan 
használhatatlanná válik, akkora lyukak vannak rajta. A 
kérdés az, hogy mikor lesz felújítva és kinek a költségén? 
Van-e garanciális javítási lehetőség, vagy ezt a hibást is 
közpénzen kell lenyelni?

3. Ugyancsak útjavítás. A Zrínyi-Damjanich-Kossuth 
utak között lévő összekötő ív útpadkáját kivették, helyette 
mély luk tátong, beállt az esős idő, két jármű arra haladása 
esetén az egyik biztos, hogy beragad. Mi a megoldás?

Válaszok:
1. A településen jelenleg 4 helyre lett szelektívgyűjtő sziget 
(16 konténer) kihelyezve. Ürítésük - költségtakarékossági 
okokból - egyszerre történik a szelektív hulladékok össze-
gyűjtésére alkalmas szállító járművel. Mivel az edényekben 
elhelyezett hulladékok mennyisége változó, ezért amikor 1 
konténer megtelik, megrendeljük az ürítést a szolgáltató-
nál. (Amennyiben megtelt egy konténer, kérjük jelezzék az 
56/441-006, 889-714 vagy 889-705-es telefonon.) Ez válto-
zó időintervallumokban, két-három havonta fordul elő. Az 
ürítés költsége alkalmanként több mint 300 000 forintjába 
kerül az önkormányzatnak. Műanyag (pit) palack esetében 
azt a megoldást javasoljuk, hogy a már nem használt pa-
lackról vegyük le a kupakot, tapossuk össze, majd tegyük 
a közterületen lévő szemétgyűjtőbe, vagy a saját kukánkba 
otthon. 

2. A kerékpárút garanciális felülvizsgálata megtörtént. A 
kivitelező saját költségén köteles a szükséges javításokat 
elvégezni, melyre az időjárás függvényében hamarosan sor 
kerül.
 3. Az érintett szakaszon az útpadkát lenyesték, hogy az 
úttestről a csapadékvíz lefolyjon.  A kátyúkat feltehetően 
az arra közlekedő nagyobb gépjárművek okozták, amit az 
önkormányzat útkarbantartás keretében helyre fog állítani, 
amennyiben az időjárás lehetővé teszi.
Addig kérjük a tisztelt járművezetőket, hogy a kölcsönös ud-
variasság szem előtt tartásával közlekedjenek! 

Polgármesteri Hivatal   



33

O LVA S Ó I  L E V E L E K

Immár 101. születésnapját ünnepelte Szelei Béláné a 
rákóczifalvai Aranyősz Idősek Otthonának lakója.

A családon kívül köszöntötték az otthon lakói és a Pol-
gármesteri Hivatal képviselői is. Mindig megható az ilyen 
esemény, de talán még felemelőbb, ha kívülálló is részt vállal 
benne.

A Szelei család ezúton szeretné megköszönni, hogy oly 
szeretettel köszöntötték édesanyjukat ismételten a hivatal 
dolgozói és az otthon lakói.

Időközben érkezett a hír, hogy Szelei Béláné örökre meg-
pihent. Nyugodjék békében!

Jobbágyné

Akik sűrűn járnak a Rákóczi úton, észrevehették, hogy 
augusztus elején megkezdődött az óvoda felújítása (festés, 
tetőcsere). A tető bontása és újjáépítése igen lassan haladt, és 
látszott, hogy ilyen tempóban szeptember 1-jére nem lesz ké-
szen. Ezért Pahocsa Kálmán helyi vállalkozó – aki kisfia ré-
vén maga is érdekelt a dologban – felkereste Barabás Istvánt, 
a Falugondnokság Kft. megbízott vezetőjét, és felajánlotta 
tetőfedő csapata segítségét.

Szeptember 1-jén új arcok, szakemberek jelentek meg az 
óvodánál, és a tetőszerkezeten felgyorsult a munka. Napról 
napra változott a kép. Szakszerűen helyükre kerültek a lé-
cek, a gerinctartók, és rövidesen megkezdődhetett a csere-
pezés. A „vendég” szakemberek mellett a Falugondnokság 
Kft. dolgozói látták el a segédmunkát. Az időben érkezett 
segítségnek köszönhetően szeptember elején az óvodában is 
megkezdődhettek a foglalkozások. Köszönet ezért Pahocsa 
Kálmán Bramach-mester vállalkozónak és azon munkatár-
sainak, akik ezt a nem kis munkát minden ellenszolgáltatás 
nélkül végezték.

Rákóczifalva, 2008. szeptember 12.
Máté Pál

Osztálykirándulás a szép kilátóba, aTisza-parti tanösvényre 
szép emlékeket idézett fel bennünk, az 57 éve végzett általá-
nos iskolásokban az idei osztálytalálkozón. 
Simon György két fogatával echós-szekéren mentünk; az 
itthon élők és az elszármazottak (Budapestről, Pomázról, 
Szolnokról, Martfűről, Tiszaföldvárról).
Az elfogyasztott tízórai után megfogadtuk – immár 14 éve 
minden szeptemberben –, hogy „Jövőre veletek ugyanitt!”
Ezt kívánja a találkozó mindenkori szervezője:

Máté Jánosné Szekeres Júlia
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Köszönet

Önzetlen segítség az óvoda-felújításhoz

50 évvel ezelőtt voltunk
 első osztályosok. 

Tanító néni: Szurgyi Margit
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Kedves NIP! A civil szervezetekről, ill. tulajdonképpen egy 
civil szervezetről írt leveledre szeretnék reagálni. 

Azért írom, hogy egy, hiszen Te tudomásom szerint csak egy-
nek vagy, ill. voltál tagja. Így a többiről véleményt igazából nem 
is mondhatsz. 

Az, hogy Te mit kaptál a LAÉT-tól azt mindenki tudja, hiszen 
ők nemcsak érted, hanem az egész községért tevékenykednek. 
Ezekből a juttatásokból minden rászoruló kapott és valóban kö-
szönet jár érte, az önzetlen munkájukért. 

De térjünk vissza a lényegre, hiszen Te pont azt a civil szerve-
zetet ill. annak vezetőjét támadod, ahol tag voltál. Nem tudom, 
hogy tisztában vagy-e azzal, hogy mennyi munka és fáradság 
– mondhatnám azt is, hogy átvirrasztott éjszaka – van az általad 
oly csúnyán bírált vezető háta mögött. Ő munka mellett végzi 
ezt a hálátlan feladatot, fáradtságot nem kímélve. Mindig azon 
igyekszik, hogy mindenkinek eleget tegyen. Mindig azzal fog-
lalkozik, hogy kin, hogyan tudna segíteni és segít is.

Azt elfelejtetted a cikkedben megemlíteni, hogy úgy „leckéz-
tetett” meg Téged, mert Ő olyan „gonosz”, hogy amikor Te meg-
szorultál azon a bizonyos nyári rendezvényen, Ő felajánlotta ne-
ked az ingyen vacsorát. Hát tényleg ennyire rossz ember Ő? Azt 
hiszem egy kicsit érzékenyen reagálsz dolgokra. A kisújszállási 
programmal kapcsolatban csak annyit, hogy valóban nagyon jó 
volt. Ott senki senkivel nem osztotta meg a „mindennapi kenye-
rét”, hiszen a vendéglátóink gondoskodtak az ételről és italról is 
(ásványvíz, üdítő).

Szinte már  a Rákóczifalván létező labdajátékok mind-
egyikén részt vettem, mint néző.

Azt gondolom, hogy aki az elmúlt mérkőzéseken ott 
volt a csarnokban és láthatta a kézilabda csapat játékát, 
meg volt elégedve a játékkal, és a következő mérkőzésre 
is eljön, hogy buzdítsa a csapatot.

Egész más a hangulata egy ilyen mérkőzésnek, mint 
a futballnak vagy netán az amerikai futballnak. Gyorsan 
peregnek az események. Nem olyan nagy a pálya, mint a 
focinál, mégis kifáradnak a játékosok. A gólokat tapssal, 
dudaszóval vagy a palánk zörgetésével jutalmazzák.

Szerintem óriási a hangulat, ajánlom mindenkinek egy 
vasárnap délutáni kikapcsolódáshoz.

Várunk mindenkit, minden második vasárnap a Sport-
csarnokban, a hazai mérkőzéseken okt. 10-24 között.

Jobbágyné
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Válasz egy olvasói levélre
Tudod, mikor mást bírálunk, úgy gondolom, hogy előbb bele 

kellene nézni a tükörbe és önkritikát gyakorolni. Amikor már 
mindenkit, nemcsak a vezetőt, hangsúlyozom mindenkit lefá-
rasztasz a problémáiddal, és annyit beszélsz, hogy egyszerűen 
mindenki menekül előled. Valóságos „szóvámpír” vagy. Ez a kis 
csoport igyekezett Téged befogadni, szeretettel. Próbáltak Ne-
ked még egy esélyt adni, de Te – ne haragudj meg érte – hátba 
támadta őket és főleg a vezetőjüket a 2008-as Rákóczi lap hete-
dik számában. Azt a csoportot, akik jókedvvel és mondhatom 
barátsággal, egymást tisztelve és becsülve dolgoznak. Akiket 
szeretnek vidéken is, mert sorra kérik fel szereplésre őket (Kis-
újszállás, Szolnok, stb.). És tudod, szeretik a vezetőjüket, aki 
mindig segít, akit mindig fel lehet hívni a nap bármely szakában, 
ha segítség kell. Nála első ez a kis csoport és utána a magánélet, 
ami neki sem rózsás.

És még valamit, ha nem tudnád, a tagság továbbra is bizalmat 
szavazott Neki, mert igenis nagyon SZERETJÜK ŐT!

Kedves Olvasó, a legutóbbi rendkívüli taggyűlésen egyönte-
tű szavazással kizártuk NIP-t a sorainkból.

Juhász Jánosné Pártoló tag
Fentiekben közöltektől, mint a Lap felelős szerkesztője elha-

tárolódom, ugyanis az említett olvasói levélben kívülálló nem 
lelhette fel ezeket a sértéseket, így nem is éreztem szükségét, 
hogy akkor az érintett szervezet vezetőit tájékoztassam.

pbm

Kézilabda mérkőzés a Sportcsarnokban!
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Állósor balról-jobbra:
Kocsis Lajos, Veréb Gergő, Tóth Barnabás, Szabó Imre, Makai Róbert, Szabados Károly, Szőlősi János, 
Bíró Zsolt
Guggolnak: Török Zsolt, Kovács Krisztián, Czövek Andrej, Nagy László, Deák Zoltán, Németh László.
A képről hiányzik: Németh Gábor

Mint arról 
már többször is 
beszámoltunk, a 
Rákóczifalva KK 
tavalyi évben ve-
retlenül megnyerte 
a megyei bajnok-
ságot, ezzel meg-
szerezte a jogot az 
NBII-be történő 
indulásra.

A nyár a csapat-
nál igen komoly 
munkával telt, egy-
részt meg kellett 
teremteni a szüksé-
ges anyagi feltéte-
leket az indulásra, 
másrészt főként 
fizikálisan kellett 
felkészülni a ma-
gasabb osztályra. 
Szerencsére az Önkormányzat mellett több vállalkozó is se-
gíti a csapatot, sőt a Szolnoki Főiskola, mint főtámogató és 
névadó, szintén a csapat mellé állt, melynek következtében 
sikerült három új igazolással megerősíteni a megyei bajnok 
csapatot. 

A minél jobb felkészülés érdekében a csapat heti 4-5 
edzéssel készült a bajnokságra. Ezen felül több felkészülési 
mérkőzés is szerepelt a programban, ahol a három új játékos 
/Veréb Gergő, Nagy László, Szabó Imre/ csapatbaépítése, 
illetve a régebb óta nálunk szereplők rutinszerzése volt a fő 
cél. Összességében elmondható, hogy kellő motiváltsággal 
végezte mindenki a munkát, és sikerült a már-már legendás 
csapategységet megtartva nekivágni az NBII Dél-Keleti 
csoport küzdelmeinek. 

Eddig három mérkőzésen vagyunk túl, és minimális célt 
elérte a gárda, hiszen két pontot sikerült begyűjteni, ráadásul 
rögtön az első hazai mérkőzésen tettük ezt a Martfű ellen, 
egy fantasztikus hangulatú mérkőzésen, parádés játékkal. A 
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S P O R T

A Szolnoki Főiskola – Rákóczifalva KK NBII es kézilabda csapatáról

NBII – es hazai bajnoki férfi kézilabda mérkőzések az őszi szezonban
• 2008.10.12. Szolnoki Főiskola Rákóczifalva KK – Mezőtúri AFC
• 2008.10.26. Szolnoki Főiskola Rákóczifalva KK – Gyulai SE
• 2008.11.09. Szolnoki Főiskola Rákóczifalva KK – Békéscsabai BDSK
• 2008.11.23. Szolnoki Főiskola Rákóczifalva KK – Kiskunhalasi UKSC

A fenti napokon 14.00-tól ifjúsági, míg 16.00-tól felnőtt NBII – es kézilabda mérkőzéseket láthatnak az érdeklő-
dők. Mindenkit szeretettel várunk, és jó szurkolást kívánunk!

Tóth Barnabás

történelmi jelen-
tőségű találkozón, 
az első NBII-es 
gólja a csapatnak 
„kínai figurából” 
született, tehát a 
bemutatkozásunk 
az osztályban pél-
dásra sikeredett. 

Második mecs-
csünket idegen-
ben, Szarvas ellen 
játszottuk, az ellen 
a Szarvas ellen, 
ahol hosszú évtize-
dekre visszamenő-
leg nagyon-nagy 
hagyománya van 
a kézilabdának. 
Ezen a mérkőzé-
sen is megvolt a 

pontszerzési lehetőségünk, de sajnos a végén alulmaradtunk, 
igaz, csupán 3 góllal tudott bennünket térdre kényszeríteni 
a patináns ellenfél. 

A harmadik meccsen - szintén hazai pályán -  a Török-
szentmiklósi KE csapata jutott ellenfélnek, mely hatalmas 
harcot vív a bajnoki címért. Persze nem feltett kézzel léptünk 
pályára ellenük, de nem is esélyesként. Sajnos ezen a mecs-
csen csapatunk nem tudta hozni azt a formát, amit az első 
két bajnokin produkált, és a kritikán aluli helyzetkihasználá-
sunk eredményeként 15 gólos vereséget szenvedtünk. Ebből 
a vereségből azonban levontuk a megfelelő következtetése-
ket, erőt merítünk ebből is, és kettőzött energiával készülünk 
a hátralévő fordulókra. A bajnokság 22 mérkőzéséből eddig 
3 ment le, a tabellán 12 csapatból jelenleg a 9. helyen áll a 
csapat, ami újoncként cseppet sem rossz. Az elkövetkezendő 
mérkőzéseken pedig egyre jobb és jobb produkciót fogunk 
majd nyújtani, és ezzel szeretnénk az egyre népesebb hazai 
szurkolótábort kiszolgálni majd a jövőben.
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Mint azt előző számunkban ígértük, folytatjuk Erdei 
Abdon, Amerikában élő honfitársunk visszaemlékezéseinek 
közlését. Sajnos az egyes alcímek alatt is az újság terjedelmé-
hez kell igazítanunk a részleteket, így kénytelenek vagyunk 
azokat – lehetőleg a logikai folyamat betartásával – rövidebb 
folytatásokban közölni. Íme harmadik rész (az írásmódot 
továbbra is egy az egyben közöljük, nem javítva az esetleges 
helyesírási hibákat, a hitelesség érdekében):

Visszatérve az orosz csapatok bejövetele emlékezésekre, 
tudva lévő, hogy október 8-án jöttek az orosz katonák a fa-
luba. 

Ezt már mások is megírták. Én nem tudom északról vagy 
délről jöttek, csak arra emlékszem, hogy egy tank jött be az 
utcánkba estefelé, már majdnem sötét volt.

Egy tiszt szállt ki belőle, gondolom, hogy tiszt volt, elkez-
dett beszélni, persze nem értettük.

Erre valakinek eszébe jutott, hogy a közelbe lakó Molnárné 
talán tud velük beszélni, ő tót országból származik. Jött is, de 
nem igen értették meg egymást.

Annyit azért megértett, hogy a tiszt a Tisza felől érdeklő-
dött merre van és milyen messze. Megmutatták neki, visszaült 
a tankba és elment.

Pár nap múlva románok jöttek. Mihozzánk is beszállásolt 6 
katona, egy kétlovas kocsival.

A kocsi meg volt rakta mindenféle lopott holmival. Többek 
között egy lavór mézzel, ezek még biztosan a méhet is ellop-
ták volna, ha nem csípne.

Egy tudott köztük magyarul, nem nagyon, de tudott.
Felállítottak három ágyút a falu szélén, a Csuhajék háza 

mögött. Nem igen lövöldöztek, de ha este elsütötték, mindig 
elaludt a lámpa.

Az ágyúkat nem tudom hol csinálták, de az azokat vonta-
tók, gépkocsik a Győri Rába autógyár készítményei voltak.

Egy hét multával aztán ezek úgy elszaladtak, mint a nyulak. 
Gondolták szégyen a futás, de hasznos.

A román futás után megint oroszok jöttek, ezek már nem 
kérdezgettek, cselekedtek.

Elvették a szép lovakat, ott hagyták az ő fáradt, elcsigázott 
lovaikat.

Sok sebesült, beteg lovat, meg csak egyszerűen elcsaptak. 
Szegény állatok vánszorogtak a határba, ennivalót találtak, de 
vizet nem.

Sok ember, aki a falu szélén lakott, megsajnálta őket, ve-
derből megitatta.

Én nem tudom, nem olvastam, de az orosz harcászati 
könyvbe biztosan benne van, hogy szerelmeskedés nélkül 
nem teljes a győzelem.

Zavargászták is a lányokat, asszonyokat, nem voltak válo-
gatósak. Még az öreg, 60 éves asszonyt is elkapták. Kérdezte 
is mindig azután, mikor jönnek azok az emberek megint erre.

VISSZAEMLÉKEZÉS A FALUMRA – 1944-től 1955 évekre
(Bombázás, orosz megszállás)

Egy este az első és hátulsó szomszédokkal közös bunkerbe 
is lejött három orosz vitéz, gyertyával vizsgálták a lányokat, 
asszonyokat. 

Végül kiválasztottak egy 28 éves nagydarab, szűz lányt. 
Ha nappal világosságnál látták volna, nem hiszem hogy ő lett 
volna az áldozat. 

Mert ez csak akkor nyert volna szépségversenyt, ha egye-
dül indulna.

Nem voltak válogatósak, szerintük sötétbe minden tehén 
fekete.

A lány sírva kútba akart ugrani. Az anyja vígasztalta, ne 
bőgj, ezen minden lánynak keresztül kell esni egyszer, előbb 
vagy utóbb.

Már nem emlékszem meddig voltak ezek a tatárok a faluba, 
egyszer elmentek és jött egy másik csapat. Szerencsére ezek 
már normális, rendes emberek voltak. Összebarátkoztak az itt 
élőkkel.

Kisült, hogy ugyan olyan emberek, mint az itt lakók. Mu-
togatták gyerekeik, feleségeik fényképét, vágytak haza, mint 
minden rendes ember.

Repülőteret létesítettek a temető melletti gyepen, bunkert 
ástak a domb oldalon, itt volt a parancsnokság.

A tiszteket pedig a közeli utcákba, házakhoz szállásolták. A 
mi házunkba is beszállásoltak hármat. Két fiatal pilóta tisztet 
és egy idősebb kapitányt. A kapitány volt az élelmezési tiszt. A 
Füleki Pistáék házába volt a konyha. Orosz katonanők főztek.

Ezek nagyon rendes úri emberek voltak.
Én csak azt nem tudom megérteni, mire voltak azok a re-

pülők jók. Kétszárnyú, 40 éves, kétüléses, lassú kávédarálók. 
Le is esett egy, én láttam mikor lepottyant. Le akart szállni 
és mikor egy kört csinált, leesett, ott ahol a rókásgödör van 
vagy volt (nem tudom meg van-e még, sokat játszottam benne 
kisgyerek koromba).

Mind a két pilóta meghalt, hogy temették el nem tudom. 
Azt tudom, hogy az egyik Gyalai Gabiéknál volt elszállásolva, 
közvetlen szomszédunknál.

Egy orosz katonát tudok, hogy ott temették el a R.F. teme-
tőbe, ott voltam a temetésén, ló rúgta fejbe. 

Az orosz hadsereg az élelmezést nagyon praktikusan 
oldotta meg. Nem kínlódtak azok élelem szállításról ezer 
kilóméterekre, elszedték az élelmet ahol találtak. A kapitány, 
mivel hogy ő volt az élelmezési tiszt, ment egy öreg rossz 
teherautóval és vitt, amit talált. Nem személyektől, uradal-
makból tehenet, Gorove kanász házból disznókat, malomból 
lisztet.

Később, mikor a front messzebb haladt, Kecskemétre is 
eljárt almáért és borért.

Anyám és nagymamám sütötték nekik a kenyeret. 
Apámat a kapitány kinevezte hentesnek, szabadkozott hogy 

nem ért hozzá, de mikor a kapitány bort ígért neki, beleegye-
zett.
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Tájékoztatjuk a település lakóit, hogy 2008. áprilisa 
óta a Rákóczi Lap kiadója a Rákóczi Lap Baráti Kör Köz-
hasznú Egyesület (Rákóczifalva, Vasvári u. 40/a).

A lap terjesztését korábban a Magyar Posta Zrt. vé-
gezte, azonban a 2008. augusztusi lapszámmal bezárólag 
felbontotta az Egyesülettel megkötött szerződést, így a 
következő számot, már más módon kell eljuttatnunk az 
olvasókhoz. Bízunk abban, hogy a Magyar Posta Zrt – 
ígéretéhez híven – az előre beszedett, 2008. ében hátralé-
vő előfizetési díjat a megrendelőknek visszajuttatta.

Ebben az évben még három alkalommal jelenik meg a 
Rákóczi Lap, október november, december hónapokban, 
melynek laponkénti ára 230,- Ft. Lehetőség van azonban  
arra, hogy még ez évben megjelenő három újságra ked-
vezményesen – 600 Ft-ért – bárki előfizessen.

Tájékoztatjuk továbbá Önöket, hogy a lap terjesztésé-
re Egyesületünk Bíró Tibor vállalkozóval köt szerződést, 
így az újság díját a korábbi és az ez után jelentkező elő-
fizetőktől ő fogja nyugta ellenében beszedni, és a házhoz 
juttatásról is ő gondoskodik. 

Megrendelését leadhatja személyesen 
Bíró Tibornál (Rákóczifalva, Petőfi Sándor 

u. 8.), vagy a 06-20/222-6774 telefonszámon!   
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Tájékoztató

(Megjegyzem, apámat borért mindenre rá lehetett venni. 
Talán még a tengert is át úszta volna, habár nem tudott úszni.)

Azt nem tudtam megérteni, hogy ezek a tisztek mikor alud-
tak.

A kapitány minden este hozott egy nagy demizson bort. 
Úgy este nyolc óra tájba jöttek haza és elkezdődött az ivás. Az 
egyik hadnagy nagyon szépen tudott harmonikázni, énekeltek 
sokszor reggel 3 óráig, de azért reggel ötkor mentek, mintha 
semmi se történt volna.

Persze apámnak is ott kellett velük ülni, nem kellett volna, 
de ugye nem erőszak a disznótor.

Neki is mondták, énekeljen magyarul.
Hangja jó volt apámnak, de különben botfülű volt.
De azért tetszett nekik. Egy hülye értelmetlen dalt minden 

este háromszor is el kellett énekelni, még mindig eszembe 
van.

Úgy van valahogy:
Ördög vagyok, lent lakom a pokol fenekén,
Ha rosszak vagytok, megjelenek én.
Féljetek mert ki (b) véletek, mert az ördög oly
Hatalmas úr, mindent elárul. A buma, buma, buma
Bum. 
Mikor a buma, buma, bumot fújta, verte a hasát. A kato-

náknak fogalmuk se volt mit énekel, de mikor odaért a buma, 
bumahoz, azok is énekelték és verték a hasukat. 

Érdekes emlékeim maradtak meg ezekről a tisztekről. Fő-
leg a konyha kapitányról.

Emlékszem, egyszer hozott egy nagyon nagy ökröt.
Mutogassa apámnak az ujjával, hogy vágja el a nyakát, eb-

ből lesz a vacsora.
Hatalmas ökör volt, félméteres szarvakkal, vérbeforgó sze-

mekkel rugdalózott, húzgálta a láncot, amivel a ganaj domb-
hoz közel egy fához volt megkötve. Apámon kívül volt még ott 
vagy öt ember. Keresztapám Tábori Pál, öccse Tábori Ferenc. 
A többiek nevére nem emlékszem. 

De ugye ezek az emberek disznón kívül sohase mészároltak 
le semmit, legfeljebb csirkét, libát. 

No most itt ez a hatalmas állat, nem tudták, hol kezdjék a 
mészárlást.

Végre valaki azt ajánlotta kössék be a szemét, és vágják fej-
be egy vasbunkóval, elszédül, el lehet vágni a nyakát, elfolyik 
a vére, megdöglik, lehet nyúzni. Ez elég jó ajánlat volt, csak 
azt kellett eldönteni, ki fogja bekötni a szemét. A magyar vité-
zek húzódoztak, látván az ökör szarvait, vérbe forgó szemét, 
senkise vállalkozott. A kapitány okos ember volt, tudta, hogy 
ha a kerék nyikorog, meg kell kenni. Kihozott egy nagy de-
mizson bort, megkínálta a mészárosokat, mire a bor elfogyott, 
már öt jelentkező volt.

Hogy ki kötötte a szemét nem tudom, de arra emlékszem, 
hogy nyúzták, rudakkal forgatták a gané dombon egyik ol-
daláról a másikra. Folyt a vér össze a gané lével, mindenki 
könyékig véres.

Abdon Erdei

Debno várában (Lengyelország)
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Kiadja: Rákóczi Lap Baráti Kör Közhasznú Egyesület
Felelős kiadó, felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő, tördelő: Papp Imre grafikus
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal, Czirmayné Kocsis Róza, Feketéné Molnár Zsuzsa 
(FMZs), Hably Dóra, Jobbágyné Incze Erzsébet, Katona Gizel-
la (KG), Kövér Nikolett, Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet (TPE), 
Ulviczki György, Urbánné Kelemen Rózsa
Önkormányzati hírek: Molnár Zsuzsanna

A fotók tanúsága sze-
rint francia vendégek 
nagy figyelemmel né-
zegetik a Macimúzeum 
érdekességeit, a Sissi 
királynéhoz kötődő kiál-
lítás különleges darabjait. 
Érdeklődésük kézzel fog-
ható bizonyítéka, hogy 
az emlékkönyvbe is nagy elragadtatással írtak néhány 
kedves sort.

Mivel pontosan búcsúkor érkeztek, így számukra a 
körmenet, a falusi kavalkád, a portékájukat kínáló árusok, 
mind-mind egy érdekes település látszatát kelthették. És 
mint tudjuk a szájról-szájra járó reklám az egyik leghatá-
sosabb propaganda még a külföldi turizmusban is.

Csakhogy itt csúszott a gépezetbe a porszem, itt találta 
meg a királykisasszony a borsószemet, és sorolhatnám. 
Miközben ők nem győztek csodálkozni a sok látniva-
lón, érdekességen, addig néhány ifjú titán megpróbálta 
a lakóbuszon lelakatolt kerékpárjukat „meglovasítani”. 
Mivel megzavarták őket, így „csak” a nyereg vált a falvi 
betyárok martalékává. 

Lehet, hogy mégsem viszik jó hírünket ki a nagy-
világba? Nem tudni melyik élmény hagyott számukra 
mélyebb nyomot. Egy biztos: így jó szándékú emberek, 
civilszervezetek minden próbálkozása kárba vész, amit a 
település turizmusának kialakítása érdekében végez. Né-
hány suhanc öt perc alatt szertefoszthatja álmaikat.

pbm

Macimúzeum

Kedves Barátunk !
 
Különleges ,ritka darabbal bővült mackógyüjteményünk 

a budapesti Szamosi Istvánné jóvoltából, aki gyermekkori 
játszótársát adományozta a múzeumnak.

A mackó az első világháború éveiből származik és egy 
amerikai gróftól került gazdájához.

A játék restaurálása már folyik ,így hamarosan megte-
kinthető mindenki számára.

Keleti Szél
címmel kiállítás nyílik

Mészáros László festőművész képeiből,
és a veszprémi Méretes Szabó Kft.  
Huszár ruha, valamint Férfi 

és Női Bocskai ruha  kollekciójából. 
Megnyitó: 2008. október 17.  /péntek/ 18 óra
Kiállítás megtekinthető:2008. november 14.-ig

Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka   Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti: Bíró Tibor vállalkozó (előfizetés: 
Bíró Tibor vállalkozónál, 06/20/2226-774).
Rákóczilap Baráti Kör és a szerkesztőség telefonszáma:
                                                                            06/20/3917-444
A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvas-
ható a folyamatosan frissülő  községi hivatalos honlapon:

www.rakoczifalva.hu
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A Bocs D’ Art galériában

„Magyar  szerelem” címmel

Sissi-kiállítás nyílt 
Tóth  Andrásné gyűjteményéből.
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